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Slika na naslovni strani: Žena predsednika gradbenega odbora ga. Jolanda Pušnik, rada slika naravo, zato je naslikala 
tudi Čebelarski center, ker leži sredi neokrnjene narave. -  Foto: J. Mihelič



Del udeležencev delovne akcije, članov ČD Kamnik z g. I. Bračkotom in M. Skokom.

KLJUB OHLADITVAM DOBRI OBETI ZA ČEBELARSKI CENTER
Nova spodbuda za zgraditev Čebelarskega centra Slovenije je tudi sklenitev pogodbe 

o sofinanciranju centra med ČZS in Ministrstvom za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano

Najbolj spodbudna novica za slovenske čebelarje 
in ČZS v zvezi s Čebelarskim  centrom Slovenije je  
prispela v začetku novembra, ko so nas z M in istr
stva za km etijstvo, gozdarstvo in prehrano obvesti
li, da so sklenili s Čebelarsko zvezo Slovenije pod
pisati pogodbo o sofinanciranju graditve Čebelarske
ga centra Slovenije.

Gradbeni odbor, predvsem pa predsednik gradbe
nega odbora g.Vlado Pušnik, sta si zelo prizadevala 
za čim prejšen podpis pogodbe, tako da je  bila ta 
podpisana že čez nekaj dni. M in istrstvo bo sofinan
ciralo dela v višini 2 0 .3 0 0 .0 0 0 ,0 0  SIT, opravljena v

letu 2 000 , predvsem groba gradbena dela v okolici 
objekta in v objektu samem, okna in vrata te r ne
katera inšta lacijska dela, napeljavo e lektrike, vodo
voda, ogrevanja in prezračevalnih naprav.

ČZS se M inistrstvu za km etijstvo, gozdarstvo in 
prehrano, predvsem pa m in istru g. Cirilu Smrkolju, 
ki se je  zelo zavzel za podpis pogodbe, zahvaljuje 
za pomoč. Ta je  namreč zelo pomembna, saj bi v 
nasprotnem  kljub pomoči čebelarjev in čebelarskih 
društev, ki smo jo  že prejeli in jo  pričakujemo tudi v 
prihodnje, sami zelo težko nadaljevali izgradnjo te 
ga objekta.

PROSTOVOLJNE PRISPEVKE 
za Čebelarski center Slovenije
lahko posamezniki nakažete ČZS s splošno položnico. V rubriko »Vplačal 
je« napišite ime, priimek in naslov; v rubriko »Prejemnik•< ČZS, Ljubljana; 
v okence >•Številka računa» 50100-678-48636 ; in v okencu -Sklic na š f."
obvezno vpišite 1225.

Le tako izpolnjena položnica nam bo omogočila natančno evidenco
o zbranih sredstvih in darovalcih za objavo v Slovenskem čebelarju.

Hvala Vam za pomoč pri graditvi centra Slovenskih čebelarjev. ^



Gradbeni odbor načrtu je za konec novembra še 
eno delovno akcijo. V naslednji številki S lovenske
ga čebelarja bomo objavili seznam delovnih akcij, na 
katere bomo v prvi polovici prihodnjega leta povabi
li čebelarska društva. Objavili bomo tudi potrebe po 
materia lu, ki ga bomo potrebovali za normalen po
tek  del.

Delovne akcije, ki je  bila 27. in 28. oktobra le
tos, so se udeležili člani ČD Moravče in ČD Kamnik 
te r nekateri člani gradbenega odbora.

Zahvaljujemo se vsem udeležencem akcije in 
vsem, ki so prispevali finančna sredstva za Čebe
larski center Slovenije.

Za gradbeni odbor 
Janez Mihelič

ZA ČEBELARSKI CENTER SLOVENIJE SO PRISPEVALI:

V delovni akciji, 27 . 10 . 2 0 0 0 , po 3 delovne ure: ČD Moravče -  Brane Peterka, Janko Korošec in 
Tone Ravnikar; ČD Lovrenc na Pohorju -  Branko Nemec; v delovni akciji, 28 . 10 , po 5 ur: ČD Kamnik
-  Jurij Rešiči, M iro Sanabor, Andrej Koželj, Janez Tičar, Ivan Galin in Gregor M lakar; ČD Lukovica -  
Albin Zajc in Niko Urbanija. Ostali prispevki: Janez M ihelič 5 .2 5 0  SIT in 6 in te lektualn ih ur, Vlado Puš
nik 5 6 .6 4 0  SIT, 5 in te lektua ln ih  in 12 delovnih ur, Jolanda Pušnik 9 delovnih ur, Jožef Švagelj 11 .410  
SIT, Avgust Gril 9 .1 2 0  SIT, Matej Blejec 2 .6 70  SIT in 3 in te lektualne ure, Marjan Skok 4  in te lektualne 
in 8  delovnih ur, Albin Zajc 6 in te lektualn ih in 1 delovno uro, M ilan Runtas 6 in te lektualn ih in 3 delovne 
ure, Marjan Debelak 1 .8 40  SIT in 2 in te lektualn i uri, Ivan Bračko 9 delovnih ur, Branko Nemec 3 delov
ne ure. Denar pa so na naš račun nakazali: Franc Mohar 2 .0 00  SIT, neznana darovalka iz Mengša 
5 .000  SIT te r ČD Semič 1 0 .00 0  SIT.

ČEBELARJEVA OPRAVILA V AŽ IN VELIKEM KIRARJEVEM 
»B« PANJU V DECEMBRU

Ivan Bračko

Do sredine decembra je  po nava
di še tako toplo kot v prvi polovici 
marca; srednja dnevna temperatu
ra je  okrog 2 do 3 °C. V zadnji tre t
jin i decembra pa je  v celinski Slo 
veniji že pravo zimsko vreme s sred
njo dnevno temperaturo okoli ničle. 
Konec decembra je  tudi dan najkraj
ši, saj je  dolg le približno devet ur.

Čebelje družine so decembra navadno stisnjene 
v zimsko gručo, v panjih pa ni zalege. Če nastane 
odjuga, se tem perature dvignejo tudi na več kot 13 
°C. Tedaj se čebele spre le tijo  in otreb ijo  nakopiče
nih neprebavljivih ostankov hrane. Mesec december 
pa je  tudj najprim ernejši čas za zim sko zatiranje va- 
roe, saj v družinah ni zalege. Zatiranje vedno izvaja
mo po napotkih veterinarja!

Ob vrhuncu poletnega razvoja čebeljih družin je  v 
panjih približno 6 0 .0 0 0  čebel, zaradi razlik pri zale- 
ganju m atic pa je  to  število lahko tudi za 20 ali ce
lo več odstotkov m anjše ali večje. Tako im amo lah
ko družino z 4 8 .0 0 0  čebelam i, pa tudi z 7 2 .0 0 0  če
belami v enom atični družini, seveda, če imajo v pa
nju dovolj prostora. Največ pridelka dajo zelo žival- 
ne oziroma najmočnejše čebelje družine, kot je  to 
razvidno iz grafikona dr. Avetisjana (glej SČ št. 6 /  
2 000  stran 168). Prav tako je  velečebelar Kirar svoj 
veliki »B» panj, ki je  nastal pred pol sto le tja , izdelal 
zato, da bo v njem lahko v polni meri izrabil nabiral
no moč nadpovprečno močnih čebeljih družin. Te 
družine je  lahko še okrepil z rezervnim i družinam i, 
če je  bilo to  potrebno ali je  to  zahtevala čebelja pa
ša. Cilj mojega pisanja Čebelarjevih opravil letos je  
bil s lovenskim  čebelarjem  pokazati, da je  uspešno



čebelarstvo možno le z močnim i čebeljim i družina
mi. To dosegam tudi sam v svoji čebelarski praksi, 
saj čebelarim  v treh panjskih s istem ih, in to  v stan
dardnem AŽ panjskem sistem u, v velikem Kirarje- 
vem »B« panju in v standardnih LR panjih v norm al
nih nakladah.

Tudi v čebelarski sezoni 2 0 0 0  so mi največ me
du prinesle čebelje družine v večjih panjih, to  je  v 
Kirarjevih »B« in LR panjih, ki so imeli letos kar pet 
naklad.

Pozimi se za čebelarje začenja čas izobraževanja. 
Tudi m ariborski čebelarji bomo letos zelo dejavni, 
saj v Čebelarski zvezi Maribor pripravljamo kar tri se
m inarje: sem inar za odbiro in vzrejo matic, ki ga bo 
vodil dr. Janez Poklukar s Kmetijskega inštitu ta  Slo
venije, sem inar o pridelavi matičnega m lečka ter se
m inar o pripravi alkoholnih pijač iz medu, predvsem

različnih vrst medic. Tečajniki pa bodo vzporedno po
slušali tudi predavanja iz osnov vinarstva in k le tars
tva. Naši letošnji izobraževalni načrti so zelo ambi
ciozni in upamo, da jih  bomo izvedli podobno, kot 
smo jih  zadnja leta.

Ker s tem  prispevkom končujem pisanje Čebelar 
jevih opravil za to  leto, se ob tej priložnosti zahva
ljujem uredniku in uredniškem u odboru za nemote
no in dobro sodelovanje. Zahvaljujem se tud i Čebe
larskemu izobraževalnemu in debatnemu klubu v 
Mariboru, katerega član in sodelavec sem tudi sam, 
za možnost objave diagramov iz klubske učne ma
pe v mojih člankih.

Vsem čebetarkam in čebelarjem  želim  srečno in 
medeno leto 2 001  te r zdrave in močne čebelje 
družine.

ČEBELARJEVA OPRAVILA V NAKLADNEM PANJU V DECEMBRU
dr. Janez Poklukar 

elektronski naslov: janez.poklukar@kis-H2.si

Decembra je  za čebelarje po 
navadi »mrtva« sezona. Čebele 
m iruje jo v zimski gruči, občasno 
jih  lahko vznemiri zunanji ropot ali 
pa še kaj hujšega. Pri nakladnih
panjih moramo biti posebej pre
vidni ob močnem vetru. Ta nam 
odkrije strehe ali pa celo prevrne 
kakšen panj. Če to pravočasno 
opazimo, lahko s hitrim  posegom 

rešimo čebele. Veliko bolj pa smo nemočni, če so 
čebele lačne. To je  za čebele v tem  obdobju po ve
čini usodno. Zasilno krm ljenje tako rekoč ne pride 
v poštev, ob čebeljo gručo pa v takih primerih vsta
vim o medeni sat.

Varoa se je  letos v Sloveniji po večini um irila. Kot 
je  videti, se počasi ustvarja ravnovesje med čebelo 
kot gostite ljem  in varoo kot zajedavcem. Ob toplej
ših decem brskih dnevih je  morda kljub vsemu še
čas za dodajanje zdravila proti varozi. Marsikje v Slo
veniji je  december tudi edini čas, ko čebele nimajo 
zalege. Izbira sredstev je  zato večja, večina je  tudi 
učinkovitih. O njihovi uporabi se posvetujmo z vete
rinarjem.

V navodilih za oktober sem pisal o uporabi oksal- 
ne kisline. Opisal sem tudi »italijanski« recept za pri
pravo raztopine. V skladu z najnovejšim i spoznanji 
je  v članku omenjena koncentracija kisline primer
na le za top le jša  primorska območja Slovenije. V 
kontinenta lnem  delu Slovenije je  priporočljivo upo
rabiti m ile jše raztopine, to  je  35  g oksalnega dihi- 
drata, raztopljenega v razmerju 1 : 1 v enem litru 
sladkorne raztopine. Na vsako zasedeno ulico po
kapamo 5 ml te  raztopine. Ne pozabimo na panj

ske vložke oz. kontrolne podnice. Brez njih bomo le 
s težavo ugotovili, koliko varoj je  še v panjih.

Po končani sezoni si uredimo vse panjske zapi
ske. Izmed svojih družin najprej določimo tis te , ki 
so bile preveč hude, in tis te  s prevelikim  številom 
»rumenih« čebel. Izmed preostalih odberimo tis to  
polovico družin, v katerih je  bilo jesen i najmanj va
roj. Izbira nam je  tako že občutno skrčila število 
družin, med preostalim i pa ugotovimo najboljše me- 
darje. Ti bodo prihodnje leto plemenske družine.

Upam, da sem z mesečnim i navodili uspešno 
»prekrižaril« celo leto. Prizadeval sem si, da bi bila 
priporočila koristna za vse čebelarje, ne samo za za
četnike ali čebelarje v nakladnih panjih. Skoraj vsi 
priporočeni postopki so izvedljivi tud i v AŽ panjih. 
Upam, da bo tud i v prihodnjih letih kdo z zanima
njem prebral letošnja navodila.

Vsako leto smo bogatejši za nova spoznanja. Kot 
kaže, bomo čebelarji že kmalu začeli uspešneje kro
tit i varoo s tehnološkim i ukrepi, tako da se bo čas 
nekaterih preventivnih ukrepov z visokega poletja 
premaknil na zgodnejši čas maja in jun ija  in da bo
mo med aktivno čebelarsko sezono v panjih zveči
ne prenehali uporabljati kakršne koli strupe. Verjet
no bomo morali pošteno prem isliti, kako in kdaj je  
sm otrno razširiti čebeljo zalego. O vseh novostih vas 
bom seveda še naprej kolikor mogoče sproti obveš
čal.

Vsem skupaj želim medeno, uspešno in zdravo le
to 2001. Pa ves med prodajte po primerni ceni! Za
vedajte se, da s prodajo pristnega domačega me
du varujete okolje. To povejte tud i kupcem. Ne bo 
odveč slogan »UŽIVAM DOMAČI MED -  VARUJEM 
SVOJE OKOLJE«. Pa srečno!
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VETERINARSKI NASVETI V DECEMBRU
mag. Mira Jenko - Rogelj, dr. vet. med., Veterinarski zavod Slovenije

V 8 12  vzorcih zimskih čebel, ki so bili odvzeti do 
31. marca 2 000 , povzročitelj pršičavosti čebel Aca- 
rapis woodi ni bil ugotovljen. Metode zatiranja va- 
roe, kot so dim ljenje in zamegljevanje z akaricidi te r 
izhlapevanje m ravljinčne kisline in tim ola, uničujejo 
tud i pršice v čebeljih zračnicah. Ob uporabi ustrez
nih načinov zmanjševanja stopnje napadenosti če
bel z varoo v vseh čebelarstvih in zaradi s is tem atič
nega vzorčenja zimskih čebel lahko pričakujemo, da 
v Sloveniji te  bolezni tud i v prihodnje ne bo.

Veliko število pozitivnih vzorcev (75  odstotkov) s 
povzročiteljem  nosemavosti čebel, tj. z Nosemo  
apis, kaže razmeroma zelo prizadeto v ita lnost, pred
vsem že izrabljenih zimskih čebel. Pozitivni vzorci so 
pogostejši v prevoznih čebelarstvih in čebelarstvih 
obalno-primorskega območja. Kljub odlični beri škr
žatovega medu so predvsem prevozna čebelarstva, 
ki prezimujejo na območju celinskega podnebja, 
spom ladi precej osirote la . Kakšno škodo nam čez 
zimo lahko naredi medeči škržat, ki se širi v notra
n jost Slovenije?

Za preprečitev nosemavosti je  treba bolj skrbeti:
-  pri izbiri sto jišča (sonce, vročina, m ikroklim a);
-  za pašne razmere, zlasti za oskrbo s cvetnim  

prahom;
-  za zadostne zaloge hrane v družinah;
-  izogniti se je  treba preveč dolgotrajnemu čaka

nju na zimski č is tiln i izlet;
-  z redno menjavo satja je  treba skrbeti za higie

no satja;
-  treba je  redno menjavati m atice;
-  preprečevati je  treba pozno jesensko  zaleganje 

m atic;
-  pravočasno je  treba iztočiti manine medove in 

škržatov med.
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Največkrat povzročajo »nosemavo leto« neugodne 
pozno poletne razmere v prejšnji sezoni. Še zlasti 
nevarna so dolgotrajna mrzla deževna obdobja, za
radi česar so čebele prisiljene čakati na iztrebljanje. 
Pri tem  je  prizadeta tudi preobrazba poletnih čebel 
v zimske.

Vsako pomlad se pojavlja vprašanje, kam z zim
sko zalogo hrane propadlih družin.

Če je  bilo s pregledom ugotovljeno, da v tej zalo
gi ni spor povzročitelja hude gnilobe, jo  10 m inut 
segrevamo na 60  °C, potem pa pokrm im o čebelam.

Vse satje v shrambi razkužimo s hlapi ocetne ki
sline (za pet do sedem dni damo satje v tesno za
p rt prostor, v katerem pustimo izhlapevati 2 ml 80%  
ocetne k is line na liter zraka).

Vzorce zimskih čebel čebelarji po navadi najraje 
oddajajo ob občnih zborih. Glede na dolgotrajno zim
sko obdobje priporočam, da vzorce čebel pobirajo 
po čis tiln ih  izletih februarja  in marca, saj bo slika 
okuženosti z nosem avostjo tedaj bolj verodostojna.

Vzorec s sto jišča do 30  panjev naj vsebuje vsaj 
100  čebeljih m rtv ic s panjske brade. Če želite ugo
toviti stanje v posameznih družinah, morate iz vsa
ke družine posebej nabrati 25  do 30  čebel in jih  
ustrezno označiti.

Čebelarji, ki laboratorijske izvide na pršičavost in 
nosemavost potrebujejo za prevoz ali prodajo čebel, 
morajo vzorce oddati do 31. marca 2001.

Huda gniloba čebelje zalege je  bila letos ugotov
ljena v 119  čebelarstvih in v njih je  bilo uničenih 
47 2  bolnih čebeljih družin. V kužnem krogu so bili 
opravljeni klinični pregledi več kot 9 0 0 0  čebeljih dru
žin.

Zadnjih šest le t ugotavljamo, da se število  prime
rov te bolezni kljub številn im  predavanjem, ki pote
kajo po društvih, ne zmanjšuje. Kužnost povzročite
lja je  velika zaradi njegove velike odpornosti na zu
nanje vplive te r navzočnosti v vosku, medu in čebe
larski oprem i. Zadnja leta so vir okužbe pogosto tu 
di številna propadla čebelarstva. Posebej nevarne za 
prenos bolezni so čebelje družine -  klicenosci, ki za
radi ugodnih življenjskih razmer in večje č is tilne  spo
sobnosti ne zbolijo, povzročajo pa kopičenje koncen
tracije spor povzročitelja bolezni v medu in satju. Za
to  bi bila priporočljiva zakonska ureditev pregleda 
medu glede navzočnosti tega povzročitelja. Sicer pa 
veterinarska služba v okviru programa izvajanja pre
ventivnih ukrepov takšen nadzor že izvaja. V s is te 
matičen nadzor nad hudo gnilobo so v Sloveniji vklju
čena vsa popisana čebelarstva (organizirana in neor
ganizirana). Približno 13  do 15 odstotkov čebelar- 
stev pa še vedno ni v n ikakršni evidenci.

Čebelarji, ki nameravajo spom ladi krm iti čebele z 
m edom, naj najprej poskrbijo za laboratorijsko ana



lizo na povzročitelja hude gnilobe. Zato naj pokliče
jo  območnega specia lista za zdravstveno varstvo če
bel. Če bodo vrem enske razmere dopuščale, pripo
ročam čebelarjem , da uporabijo metode in sredstva 
za zatiranje varoe, ki so opisana v 11. številk i Slo

venskega čebelarja. Vsaj od druge polovice decem
bra naprej omogočimo čebelam mirno prezimovanje.

Prihodnjo pomlad vam želim vita lne čebelje druži
ne, ki bodo ob vaši pomoči pravočasno pripravljene 
na nabiranje darov narave!

ČEBELARSKA ZNANOST V ITALIJI
Franc Šivic

Kot član posebne nadzorne komisije, ki jo  je  pred tre
mi leti ustanovilo italijansko ministrstvo za kmetijstvo, 
sem imel letos kar dvakrat priložnost seznaniti se z naj
novejšimi dosežki italijanskih raziskovalcev na področ 
ju čebelarstva.

Sredi junija smo se člani komisije prvič srečali s prib
ližno sedemdesetimi raziskovalci iz vse države na trid
nevnem posvetovanju na Sardiniji. Srečanje je vzorno 
pripravilo osebje univerze iz Sassarija. Ta nova znans
tva, zlasti s številno ekipo strokovnjakov iz Pise, so mi 
pozneje zelo koristila. Konec avgusta sem namreč vse 
te ljudi znova srečal na svetovnem kongresu entomo- 
logov v južni Braziliji in prav oni so mi omogočili nave
zavo stikov z vodstvom znanega čebelarskega inštitu
ta  v San Paolu, o čemer sem že pisal v našem glasilu.

Tridnevno druženje na Sardiniji, kjer segajo korenine 
čebelarjenja še v obdobje rimske kulture, mi bo ostalo 
v čudovitem spominu, saj sem skupaj z italijanskimi ko
legi spoznaval tudi naravne, kulturne in ne nazadnje ce
lo kulinarične posebnosti tega velikega otoka. Seveda 
sem izrabil izjemno priložnost in udeležencem posveto
vanja izčrpno predstavil potek priprav na kongres Api 
mondie 2003 v Ljubljani, hkrati pa sem jih  povabil, naj 
na tej veliki čebelarski prireditvi v Ljubljani svetovni jav
nosti prikažejo svoje raziskovalne dosežke. Moje pova
bilo so z navdušenjem sprejeli, predvsem ko so izve

deli, da bo v okviru kongresa poseben simpozij name
njen italijanskemu čebelarstvu in da bodo svoje refe
rate lahko prebrali v italijanščini.

Drugo delovno srečanje naše komisije je  bilo konec 
septembra na čebelarskem inštitutu v Bologni. Tam 
smo morali v dveh dneh pregledati več sto strani po
ročil o raziskavah vseh tistih italijanskih znanstvenikov, 
s katerimi smo se nekaj mesecev prej seznanili in po
tem prijateljevali na Sardiniji. Vsako poročilo smo mo
rali oceniti po posebnem sistemu točkovanja, našo 
oceno pa je  m inistrstvo za kmetijstvo uporabilo kot 
podlago za določitev sredstev posameznim raziskoval
nim institucijam.

Če bi hotel povzeti vse raziskave, bi moral tale čla
nek napisati v več nadaljevanjih, zato se bom omejil le 
na tiste, ki se nanašajo na varozo.

Italijanski znanstveniki že tretje leto preizkušajo raz
lične naravne akaricide, predvsem oksalno kislino, ti-

Večina večjih čebelarjev prodaja med v svojih proda
ja lnah, ki so lepo in domiselno urejene. Foto: Šivic

V Italiji čebelarijo z Dadant-Blattovimi panji, ki imajo ve
lika plodišča in polovična medišča. Foto: Šivic



mol in mravljinčno kislino. Rezultati na jugu države se 
še vedno razlikujejo od tistih na severu, čeprav je me
todologija izvajanja poskusov točno določena in enaka 
za vse raziskovalce. Vse kaže, da ima pri alternativnih 
sredstvih odločujočo vlogo prav podnebje in da bodo 
rezultati zdravljenj s kislinami in z eteričnimi olji tudi v 
prihodnje v različnih krajih različni.

Naj za začetek na kratko opišem poskus, ki ga je 
opravila ekipa univerze Reggio Calabria.

Skupino petnajstih panjev DB so razdelili na tri pod
skupine s petimi čebeljimi družinami, ki so bile brez 
zalege.

Prvo podskupino so zdravili z oksalno kislino v tra
dicionalni raztopini, to je 100 g dehidrirane kisline, 
1000 g sladkorja in 1000 g destilirane vode. V vsako 
od desetih zasedenih ulic so nakapali 3 g raztopine, 
skupaj torej 30 g.

Drugih pet družin so zdravili z nižjo koncentracijo ok- 
salne kisline. Tako so na 1000 g sladkorja in 1000 g 
destilirane vode uporabili samo 70 g dehidrirane kisli 
ne. V vsako ulico so nakapali po 5 g raztopine, skupaj 
torej 50 g.

Tretja podskupina je bila testna in so jo pokapali s 
sladkorno raztopino v razmerju 1 : 1 in brez dodatka 
oksalne kisline, V vsako ulico so nakapali po 5 g, sku
paj 50 g.

Po končanem poskusu so v vseh družinah dvakrat 
uporabili perizin in dobili naslednje rezultate:

Pri prvi podskupini je odpadlo 67 odstotkov varoj, v 
drugi 75 odstotkov in v tretji (v raztopini, ki s o jo  dobi
le čebele te skupine, sploh ni bilo oksalne kisline) 
41 odstotkov.

Univerza v Vidmu je naredila preizkus z mravljinčno

kislino v gelu. Preizkus so izvajali pozno spomladi pri 
čebeljih družinah z zalego. V skupini desetih družin A 
je vsaka družina dobila 350 g gela, v skupini desetih 
družin B pa 200 g. V obeh primerih so gel iz 65-od- 
stotne mravljinčne kisline nad čebeljim gnezdom pustili 
28 dni. Ves čas so preverjali sm rtnost čebel, občasno 
pa so merili tudi obseg zalege.

Rezultati so bili naslednji: v skupini A je  padlo pov
prečno 66 odstotkov varoj, v skupini B pa 48 odstot
kov. Raziskovalci domnevajo, da bi bili rezultati zado
voljivi, če bi bil odmerek gela najmanj 400 g na 
družino.

Kljub dolgotrajnemu zdravljenju čebelje družine niso 
oslabele, kar se je praviloma dogajalo, če so jih zdra
vili v brezpašnem obdobju, na primer pozno poleti. 
Domnevajo, da stalen vnos nektarja v panj preprečuje 
zvišanje kislosti medu zaradi navzočnosti mravljinčne 
kisline. Laboratorijske analize namreč kažejo, da posta
ne med za čebele strupen, če je koncentracija te kisli
ne več kot 3000 ppm.

Raziskovalce na čebelarskem inštitutu v Bologni je 
zanimalo, kakšne akaricidne lastnosti imajo poleg ok
salne kisline še solna, diklorocetna, fosforna, malein- 
ska, dušikova, žveplena in triklorocetna kislina. Malein 
sko in diklorocetno kislino so takoj odstranili iz nadalj
njih poskusov, ker sta pri čebelah povzročili pravi po
mor. Pri dušikovi, solni in triklorocetni kislini so bili re
zultati slabi, saj je  odpadlo manj kot 4 odstotke varoj, 
pri žvepleni jih je odpadlo skoraj 10 odstotkov, pri fos
forni 25 odstotkov in pri oksalni 96 odstotkov.

Raztopine vseh omenjenih kislin so imele isto stop
njo ph -  1. Različni rezultati kažejo, da kisline z majh
no akaricidno močjo hitro izgubljajo svojo kislost, ker

ČLANARINA ČZS ZA LETO 2001
Upravni odbor Čebelarske zveze Slovenije je  na seji, 16. oktobra letos, uskladil članarino 2001 za ČZS s 

stopnjo inflacije, tako da je  ta skupaj z revijo Slovenski čebelar 6 .000  tolarjev za člana.
Znižana članarina po 12. členu Pravil ČZS za družinske člane (čebelarje, ki živijo v skupnem gospodinjstvu) 

je  2 .700  SIT brez prejemanja Slovenskega čebelarja.
Blagajnikom bomo do sredine novembra poslali sezname članov in koledarje. (Koledarje vam bo poslala j 

tiskarna Simčič -  Ljubljana.)
Poleg brezplačnega koledarja imajo člani pravico do enega brezplačnega oglasa v naši reviji, 20-odstoten ' 

popust pri nakupu literature, videokaset, nalepk za kozarce, reklamnih letakov in potrudili se bomo, da bo
ste tudi v letu 2001 dobili cenejši krmni sladkor in do 10-odstoten popust v skoraj vseh čebelarskih trgovi- j 
nah. V/se naštete ugodnosti in kakovostne informacije v naši reviji gotovo večkratno povrnejo stroške člana
rine.

Blagajnike oziroma vodstva čebelarskih društev prosimo, da najpozneje do 10. februarja 2001 zberete \ 
članarino in jo  nakažete na naš žiroračun 50100-678-48636 ali jo , skupaj s seznami članstva, prinesete na \ 
ČZS vsak delavnik od 8 .00  do 13 .00  ure.

Blagajnikom in vodstvu čebelarskih društev se zahvaljujemo za njihovo požrtvovalno delo.

PA ŠE NAGRADA ZA TISTE, KI PRIPELJEJO NOVEGA ČLANA

Da bi v našo organizacijo vključili čim več članov, je  upravni odbor ČZS sklenil, da ima »stari« član pravico j  
do 20-odstotnega popusta pri plačilu članarine za vsakega novega člana, ki ga pridobi v polno članstvo. Druš
tva torej za nove člane v letu 2001 nakažejo 4 .800  sit, razliko do 6 .000  sit pa izplačajo tistemu, ki je  prido- j 
bil novega člana.

Več članov -  nižji stroški tiskanja revije -  nižja članarina! ČZS



se pospešeno vežejo z različnimi snovmi v panju. Sa
mo oksalna kislina tudi po več tednih ohrani enako 
stopnjo kislosti.

Poskus so izvajali decembra, ko v panjih ni bilo več 
zalege, in sicer s škropljenjem po satju. Odstotek od
padlih varoj so izračunali potem, ko so jih v vseh 
družinah po kapalni metodi zatirali še s perizinom in 
oksalno kislino v sladkorni raztopini.

Še vedno ni jasno, ali deluje oksalna kislina samo 
kontaktno ali morda tudi sistemično, torej prek hemo- 
limfe. Za odgovor na to vprašanje so uporabili oksalno 
kislino, vendar so navaden ogljik zamenjali z radioak
tivnim. Po določenem času so iz panja izbrali čebele 
in zalego različne starosti, jih zamrznili, pozimi pa jih 
bodo secirali in natančno izmerili vsebnost radioaktiv
ne oksalne kisline na površini telesa in v prebavnih or
ganih oz. v krvi.

In še eno vprašanje je  mučilo sodelavce čebelarske
ga inštituta v Bologni. Ali večkratno zdravljenje z oksal
no kislino res tako oslabi čebele, da družine sčasoma 
propadejo? To trditev smo slišali tudi že od naših če
belarjev.

Izbrali so dve skupini približno enako močnih družin 
in začeli prvo skupino ob navzočnosti zalege zdraviti s 
timolom (apilifevar), drugo pa z oksalno kislino v raz
merju 1 : 10 : 10, torej po metodi kapanja. Do jeseni 
so prvi skupini trikrat dodali ploščice, prepojene s ti
molom, drugo skupino pa so v presledkih po mesec 
dni pokapali štirikrat. Odpad varoj je bil ob koncu zati
ranja pri obeh skupinah približno enak, toda družine pr
ve skupine so bile za 20 odstotkov bolj oslabljene in 
nabrale so tudi manj medu. V jesenskem pridelku dru
ge skupine so našli manj ostankov kisline, kot je po 
predpisih še dovoljeno. Opisani rezultati torej govorijo 
v prid poletnega zdravljenja čebel z oksalno kislino, to 
pa bi bilo dobro preveriti tudi v naših razmerah.

Poseben problem je varoza na Siciliji, kjer čebele vse 
leto gojijo zalego, zato je zajedavec manj ranljiv, to pa 
je  tudi razlog, da hitreje postane odporen na akarici- 
de. Za preizkus so izbrali timol v treh oblikah in ga upo
rabili v skupinah po deset družin.

Prvi skupini so vsak teden dodali tri ploščice apilifeva- 
ra; le-te so prej nalomili na štiri koščke in jih položili na 
satnike plodišča. Odpadlo je 96,5 odstotka zajedavcev.

Drugi skupini so dodali odprto aluminijsko posodico

z 12,5 g timola, vmešanega v 50 g posebnega gela. 
Sredstvo se imenuje apiguard in v Italiji še ni registri
rano. Po 14 dneh so skupini dodali novo posodico 
omenjenega sredstva. Odpadlo je 96,4 odstotka varoj.

Na satnike tretje skupine so položili krpo vileda, ve
likosti 14 x 10 cm, namočeno v raztopino 20 ml špiri
ta in 10 g čistega timola. Čez 14 dni so krpo znova 
nakapali z enako raztopino. Rezultat: 93,5 odstotka od
padlih varoj. Preizkuse so izvajali sredi poletja ob nav
zočnosti zalege. Na koncu so družinam začasno vzeli 
matice, in ko se je izvalila vsa zalega, so varoe zatirali 
še s perizinom in oksalno kislino ter tako izračunali 
učinkovitost zdravljenja s timolom. Negativno delova
nje so opazili samo pri tretji skupini, pri kateri se je 
med zatiranjem s timolom na vileda krpi občutno 
zmanjšal obseg zaleganja. Z učinkovitostjo apiguarda 
se je ukvarjal tudi inštitut iz Benetk. Ugotovili so viso
ko akaricidnost tega sredstva, če so ga uporabljali ta
krat, ko so bile temperature visoke, torej poleti, že 
septembra pa se je njegova učinkovitost zmanjšala na 
67 odstotkov, to pa je seveda premalo.

Apiguard vsebuje timol, vmešan v posebno želatino, 
ki preprečuje čezmerno izhlapevanje tega sredstva pri 
visokih temperaturah ter s tem povezano vznemirjanje 
čebel in zmanjšano zaleganje matic.

Za konec svojega poročila naj omenim še raziska
ve, ki jih zadnji dve leti izvajajo na univerzi v Vidmu pod 
vodstvom prof. Norberta Milanija. V zalegi so odkrili 
snovi, ki zmanjšujejo rodnost samičk varoe, jih  izločili, 
analizirali in v laboratoriju spet umetno sestavili. Zdaj 
preizkušajo te sintetično pridobljene snovi in ugotavlja
jo  njihovo delovanje v biološkem boju proti varozi.

Odkrili so tudi snov, ki je privlačna za varoo. Zdaj jo 
skušajo izolirati in pozneje uporabiti kot vabo za tega 
zaiedavca. Za čebelarsko prakso bi bilo to brez dvoma 
izjemnega pomena.

Doma hranim obširno, v italijanščini pisano doku
mentacijo, v kateri so ti poskusi opisani veliko bolj na
tančno. Imam tudi podatke o analizah medu in vred
nostih opraševanja, ki ga opravljajo domače in samo
tarske čebele ter čmrlji. Če koga zanima, si jo lahko 
sposodi, saj bi bilo škoda, da ne bi izrabili dosežkov 
in naporov številnih raziskovalcev v sosednji državi. Na
vsezadnje so za nas ti podatki zastonj.

PESTICID, IMENOVAN GAUCHO, URADNO PRIZNAN MORILEC ČEBEL
Čebele postanejo paralizirane in ne najdejo več poti do panja -  Od leta 1996 v Franciji 

»izginilo« 450 .000  čebeljih družin (Liberation 9. 10. 2000)
CATHERINE BERNARD -  Prevod Lojze ivanec

Nove generacije pesticidov, ki so se na trgu v Fran
ciji prvič pojavile leta 1991, od leta 1994 pa so jih 
množično uporabljali predvsem na poljih, zasejanih s 
sončnico, naj bi bile razlog za motnje pri vedenju če
bel. Te motnje so povzročile pravo katastrofo v franco
skem čebelarstvu. Prvi rezultati raziskav laboratorijev 
AFSSA (Francoska agencija za sanitarno varstvo živil
skih izdelkov), CNRS (Državni center za znanstvene ra

ziskave) in INRA (Državni kmetijski inštitut) so bili ob
javljeni na javni tribuni v okviru čebelarskega kongre
sa francoskih čebelarjev oktobra letos v kraju Mende. 
Potrdili so tisto, kar je 55.000 francoskih čebelarjev 
opazilo že pred petimi leti.

Čebele, ki so opraševale sončnična polja, katerih se
mena so bila prepojena z gauchom, sistemskim insek 
ticidom družbe Bayer, počasi ohromijo, ne najdejo več



poti do panja in odmrejo v naravi. V Franciji je torej 
ogrožen obstoj čebele, ki se je  na Zemlji pojavila pred 
80 milijoni leti in je  brez težav preživela vse podnebne 
spremembe. To se je zgodilo v štirih letih, ko so fran
coski čebelarji zaradi gaucha izgubili 450 .000  čebeljih 
družin.

Znanstveniki imajo zdaj podlago za ugotavljanje tok
sičnosti tega insekticida. Študije, ki jih je  vodil Marc- 
Edouard Collin, raziskovalec pri INRA v Orleansu, do
kazujejo, da je zaužitje milijardinke grama imidaclopri- 
da (kemična molekula gaucha) dovolj, da paralizira če
belo. Jean-Marc Bonmatin iz CNRS je iskal navzočnost 
tega insekticida v zemlji in rastlinah ter primerjal svoje 
analize z zemljo s polj z biološko pridelavo. Njegove 
analize dokazujejo navzočnost imidacloprida v cvetju in 
cvetnem prahu sončnic, katerih seme je bilo prepoje
no s komaj ugotovljivo količino tega sredstva, kljub te
mu pa je bila ta dovolj velika, da so se čebele zastru
pile.

M inister za kmetijstvo je 22. januarja 1999 začasno 
prepovedal namakanje sončničnih semen v gauchu. 
Družba Bayer in trgovci s semeni, ki so to sredstvo 
prodajali na francoskem trgu, so se pritožili na državni 
svet, vendar je  ta po desetih mesecih potrdil m inistro
vo odločitev, da je pri uporabi tega sredstva potrebna 
velika previdnost. Čebelarji zdaj zahtevajo popolno in 
dokončno prepoved uporabe imidacloprida, kajti v zad
njih letih je imela ta molekula že »mlade«. Zdaj jo  naj
demo v kakšni desetini semen, celo v sredstvih za 
škropljenje sadnega drevja in tudi v sredstvih za zašči
to domačih živali. Tudi njena sestrična fipronil, druga 
sistemska molekula, znana pod imenom regent, ki ga 
prodaja Rhone-Poulenc, po nekaterih informacijah ena
ko negativno vpliva na čebele.

Znanstveniki in raziskovalci so razširili svoja razisko
vanja še na druge rastline in posledice uporabe tega 
proizvoda. Rezultati teh raziskav so skrb zbujajoči. Še 
leto dni potem, ko je bila na njivi posajena sončnica, 
katere seme je bilo prepojeno s pesticidom gaucho, je

v zemlji in posledično tudi v rastlinah, ki jih obiskujejo 
čebele, še toliko imidacloprida, da le-te izgubijo orien
tacijo. Ugotovili so, da so strupeni tudi številni meta- 
boliti, ki jih proizvede rastlina v svojih celicah.

Raziskave, opravljene leta 1998, v zadovoljstvo 
družbe Bayer niso mogle jasno dokazati povezave med 
množično uporabo tega pesticida na 400 .000 ha sonč
ničnih polj, predvsem v osrednjem, jugozahodem in za
hodnem delu Francije, s propadom čebeljih družin.

Po velikem boju za objavo dosjeja o tem, kako je  Ba
yer dobil dovoljenje za homologacijo gaucha, so čebe
larji s svojim odvetnikom, ki je  medtem postal specia
list za genetsko spremenjene organizme, odkrili, da 
znanstveniki, ki so opravljali raziskave, niso imeli v ro
kah vseh elementov sestave molekule. Za pridobitev 
homologacije je  družba res predstavila toksičnost za 
ptice, toda »pozabila« je  na pomembno žuželko, kot je 
čebela.

BAYER NE POPUŠČA DO KONCA, SAJ JE V RAZVOJ 
GAUCHA VLOŽIL MIUARDO FRANKOV.

Einstein je  dejal: »Če bi Čebela izginila, bi človeku 
ostala samo še štiri leta življenja.«

25. oktobra letos je  na desetine pomrlih čebeljih 
družin iz cele Francije končalo svoje potovanje v Com- 
mercyju (Indre-et-Loire) pred eno izmed Bayerjevih to
varn. Tega dne je  FNSEA (Francoska zveza združenj 
kmetijskih organizacij) skupaj s čebelarji zahtevala pre
poved obdelave vseh semen z imidaclopridom in revi
zijo postopkov za homologacijo sporne molekule pesti
cida gaucho.

Hkrati so čebelarske organizacije in kmetijska 
združenja vložila pritožbo proti m inistrstvu za kmetij
stvo, posebno proti oddelku za zaščito poljščin, ki je  
odgovoren za izdajo homologacij, in sicer zaradi njego
ve počasnosti, ko so čebelarji zahtevali objavo dosjeja 
Gaucho. Ta oddelek je končno priznal, seveda po in
tervenciji ministrovega kabineta, da nekaj ni v redu. 
»Po šestih letih boja smo razumeli, da znanost, žal, ni

ČEBELARSKA ZVEZA DRUŠTEV
MARIBOR 
Tyrševa ul 26 
2000 Maribor 
Tel. +fax 02/251-62-44

ODPIRALNI ČAS:
O b sredah:
O b petkih :
O b sobotah:

od 8 do 14
od 8 do 14
od 8 do 12

NUDIMO
# ČEBELARSKO OPREMO  

ČEBELARSKI DROBNI PRIBOR
EMBALAŽA - kozarci vseh vrst, pokrovčki, stekleničke za propolis vseh vrst.
SATNICE za AŽ, za nakladni LR, za mali in veliki KIRAR
Prodaja medu vrhunske kakovosti in ostalih zakladov iz čebeljega panja

NA GORNJE PROIZVODE NUDIMO POPUST NA OSNOVI ČLANSKIH KARTIC:
- 5 % popust v vrednosti nakupa od 5.000,00 SIT do 10.000.00 SIT 
-1 0  % popust v vrednosti nakupa nad 10.000,00 SIT

Pričakujem o vaše predloge za izboljšanje ponudbe



edini instrument roke pravice,- pravi Herni Clšment 
predsednik Združenja francoskih čebelarjev.

Za Mauricea Maryja, čebelarja iz Chezellesa v okra
ju  Indre, se je  tragedija začela leta 1994. Kmetje so 
začeli množično uporabljati semena sončnic, prepoje
na z gauchom. Maurice je takoj opazil, da ta novi pe
sticid seje sm rt med njegovimi čebelami.

Obvestil je ministra za kmetijstvo in dal vzporedno 
analizirati molekulo. Proizvajalci so mu oporekali, ven
dar je bil čebelar vztrajen. Bayer ga je  povabil na pogo
vor, vendar je povabilo zavrnil. Bayer mu je  predlagal, 
da bi v njihovih izdelkih z novo obetavno molekulo za 
tretjino zmanjšali količino aktivne snovi in jo  s tem re
šili. Tudi s tem se ni strinjal. Bayer je  potem predla
gal, da bo na vsako površino, zasejano s temi seme
ni, postavil opozorilo »GAUCHO«. »Samo čebele ne zna
jo  brati,« je  g. Mary zavrnil predstavnike Bayerja. Od 
tedaj naprej je  g. Mary dobil dva poziva Bayerjevih od
vetnikov z grožnjo, da ga bodo tožili. Grožnje so prene

hale od dneva ministrove prepovedi začasne uporabe 
gaucha. Čebelarji vedo, kolikšna sredstva so v igri v 
tej vojni, ki jo vodijo čebelarji proti Bayerju. Le-ta je v 
imidacloprid vložil približno milijardo frankov. To pa je 
številka, ki približno ustreza letnemu dohodku franco
skega čebelarstva. Če francoskim čebelarjem ne bi us
pelo, bi bilo sčasoma na propad obsojeno celotno 
evropsko čebelarstvo. Ali bi bil potem na vrsti človek?

Pripis urednika: Po naših informacijah, ki smo jih  do
bili na oddelkih s pesticidi podjetja Agrotehnika iz Ljub
ljane je  pesticid GAUCHO mogoče kupiti tudi pri nas, 
saj sta na našem pristojnem ministrstvu registrirani 
dve komercialni obliki tega pesticida, uvaža pa ju Ba
yer Pharma iz Ljubljane. ČZS bo morala zahtevati od 
kmetijskega ministrstva, da preveri te podatke in 
prepove prodajo tega pesticida v Sloveniji, saj bo v 
nasprotnem tudi naše čebelarstvo čez nekaj let imelo 
takšne izgube in takšno škodo, kot jo  ima francosko.

TOKRAT PA O ANTIBIOTIKIH ... V ČEBELARSTVU
Po francoskem članku prevedel in priredil 

prof. dr. Jurij Senegačnik

Poglavitni čebelji bolezni, za katerih zdravljenje upo
rabljajo antibiotike, sta ameriška in evropska gniloba. 
Obe bolezni povzročajo bakterije. Antibiotik uporablja
mo tudi proti nosemi.

Pojem antibiotik dandanes uporabljamo v širšem 
smislu. Predvsem moramo pod tem izrazom razumeti 
protiinfekcijsko delovanje. Med take protiinfekcijske de
javnike uvrščamo dokaj različne snovi, med te pa ne 
sodijo samo antibiotiki v ožjem smislu, ampak tudi dru
ge, npr. sulfamidi itn.

Proti nosemi velja kot edino učinkovito sredstvo fu- 
magilin, fumidil B. Specifičnost in cena tega zdravila 
sta zelo omejevali njegovo uporabo le na področje če
belarstva, kljub temu pa od januarja letos tega zdravi
la (v Franciji) ni več na trgu.

Žal pa je  drugače pri (nekaterih) kužnih boleznih, pri 
katerih še vedno izvajamo tako imenovane varnostne 
ukrepe.

Kje je  torej po racionalni uporabi antibiotikov franco
sko čebelarstvo? Po vsej logiki in v idealnih okolišči
nah uničevanja patogene klice mora terapevt uporab
ljati antibiotik, na katerega so mikroorganizmi občutlji
vi. V humani in veterinarski medicini pri večini nalezlji
vih bolezni lastnosti povzročiteljev najprej laboratorijsko 
raziščejo, identificirajo in tipizirajo bakterije v posebnih 
kulturah. Najpogosteje izdelajo tako imenovane antibio- 
grame, s katerimi preizkušajo občutljivost ali odpornost 
na številne antibiotike. Na mikrobne kulture polagajo 
majhne okrogle papirnate lističe, prepojene z različni
mi antibiotiki.

Kjer antibiotik deluje, se mikrorganizem ne raz
množuje.

Na podlagi dobljenih rezultatov nato zdravnik ali ve
terinar predpiše protiinfekcijsko sredstvo (antibiotik), 
ki naj bi bilo najučinkovitejše. Takšen je  torej idealen 
potek! Žal pa mora praktik včasih ugotavljati tudi od

klone od tega, kar se je zgodilo »in vitro«, tj. v labora
toriju, in pri rezultatih v praksi (»in vivo«), tj. pri pacien
tih. Vendar je  vse to potekalo po strokovnih prepisih: 
klinična diagnostika, laboratorijska diagnoza in nato 
upravičeni, predpisani postopek.

Zdaj pa se vprašajmo, kako je  s to zadevo na po
dročju čebelarstva, zlasti še pri zatiranju hude gnilobe 
čebelje zalege? Ali je klinična diagnostika, postavljena 
po opazovanju simptomov v panjih, zanesljiva? Ali sta 
bila opravljena odvzem vzorcev in preiskava na povzro
čitelja? To zadnje vprašanje pa kaj lahko sproži očitek: 
če hočeš imeti antibiogram, moraš izvesti laboratorij
ski preizkus, na podlagi katerega povzročitelja identifi
ciraš kot kužnega. Povzročitelja hude, tj. ameriške gni
lobe (pri nas ji pravimo tudi čebelja kuga), Paenibacil- 
lus larvae (= Bacillus larvae) je  lahko identificirati, go
jenje njegove kulture »in vitro« pa je  precej delikatno.
V nekaterih državah se raziskovalci takšnim laborato
rijskim kulturam ne izmikajo (npr. v Argentini, na Japon
skem, v ZDA in Veliki Britaniji), v Franciji pa vsaj po 
zdajšnjih podatkih ni nikogar, ki bi to počel.

No, če pobrskamo po starih priročnikih francoske če
belarske patologije, ugotovimo, da so podobne kultu
re v preteklosti že gojili. Kdo bo rekel, da se časi pač 
spreminjajo. Tedaj, ko so laboratorijsko testiranje še 
izvajali, je  bil drugačen tudi sistem financiranja, tako 
da zaradi takega dela laboratoriji niso bili finančno 
ogroženi. Laboratorijska diagnostika pa tudi v Sloveni
ji ni ravno poceni in ustrezno zagotavljanje sredstev je 
včasih že lahko problematično (op. prev.). Antibiogra- 
mov na Paenibacillus larvae torej v Franciji ne delajo 
več.

Kaj pa potem delajo? Popularizacija in navade so raz
log, da že dolgo vrsto let uporabljamo eno in isto vr
sto zelo priporočenih antibiotikov: cikline (tetraciklin, 
oksitetraciklin itd.).



Seveda je farmacevtska kemija od uvedbe ciklinov 
že zelo napredovala, tako da so zdaj na voljo že števil
ni novi pripravki. Kljub temu pa ob morebitnih novih pri 
pravkih ne smemo pozabiti, da so še vedno učinkoviti 
tudi nekdanji antibiotiki, če se nanje ni pojavila rezi
stenca. Le-to so za nekatere soje B. larvae ponekod 
že ugotovili. Po dolgotrajnejši uporabi to ne presene
ča, saj nekaj podobnega ugotavljamo tudi v zvezi s flu- 
valinatom pri zatiranju varoze. Naj pri tem omenim, da 
postaja fluvalinat po dveh letih izločitve iz terapije po 
nekod spet učinkovit (op. prev.)!

Ob morebitnih pojavih odpornosti na neko zdravilo 
pa, žal, preveč pogosto pozabljamo na potrebo po splo
šnem dobrem poznavanju lastnosti teh snovi, npr. nji
hove topnosti v vodi, časa uporabnosti, pH raztopine 
(pH < 7 pri kislih raztopinah, pH > 7 pri alkalnih razto 
pinah), časa obstojnosti in učinkovitosti pripravljenih 
raztopin, termične obstojnosti itd.

Kolikokrat so čebelarji že ugotovili slabo topnost 
enega ali drugega ciklina v vodi! Topnost lahko dokaj 
kmalu ugotovimo tudi sami. Iz prahu ciklina in vode si 
pripravimo majhen vzorec. Dobro ga premešajmo in na
to pustimo stati do naslednjega dne. Tedaj lahko doživi
mo presenečenje. Snov, za katero smo bili prepričani, 
da se je  vsa raztopila, je  manj topna, kot smo pričako
vali! Na dnu posode najdemo še določeno količino ne
raztopljene snovi. Kar se ni raztopilo, pa v panju naj
brž tudi ne more delovati.

Če moramo hudo gnilobo zatirati z antibiotiki, ali je 
potem res treba računati samo na cikline, ali pa smo 
pri zatiranju te bolezni lahko tudi bolj strogi?

V nekaterih državah (Velika Britanija, Belgija) je  npr. 
prepovedano zdraviti hudo gnilobo, ampak morajo če
belarji okužene panje uničiti.

V nekaterih drugih državah pa skušajo nekateri če
belarji sistemizirati uporabo antibiotikov: zdravilni sirup 
uporabljajo kar na napajališču sredi panjev (ZDA), me
šanico antibiotikov in rastlinske maščobe mažejo na 
satnike (tega čebele pogosto ne porabijo do konca) ali 
pa z antibiotičnim prahom zaprašujejo ves panj. Čemu?

1. Čebelnjak je okužen in v poštev pride samo upo
raba antibiotika

V tem primeru je  edini rezultat, ki ga smemo priča
kovati, začasno prenehanje znakov okužbe. To je pri 
bližno tako, kot če bi že zrel tvor nameravali zdraviti 
samo z dodajanjem antibiotikov, ne da bi se pobrigali 
za kirurški poseg, s katerim bi iz žarišča odstranili 
gnoj. Če to zadevo primerjamo s hudo gnilobo, je  gnoj 
v tvoru bolna, okužena zalega, v kateri je  na milijarde 
kužnih klic v obliki spor.

2. Varnostni ukrepi pred kužnimi infekcijami
Spomnimo se, kako zdravimo hudo gnilobo:
a) Z uničenjem družin, ki jih  je  bolezen že preveč os 

labila.
b) Z zdravljenjem z antibiotikom in s pretresanjem v 

drug panj.
c) Z uničenjem satja in ometanjem čebel, osamitvijo 

le-teh in naselitvijo v razkužen panj na neokuženo sa
tovje (ali satnice). Antibiotik pri tem ni potreben. Ne
kateri od naših starih čebelarjev so hudo gnilobo na

ta način zdravili že pred 400 leti -  takrat antibiotikov 
zagotovo še ni bilo!

Morda ob tej priložnosti ne bo odveč ponoviti, da an
tibiotiki delujejo samo na vegetativne oblike bacila hu
de gnilobe, na spore pa nimajo nikakršnega vpliva. 
Špekulacije o tem, kako bi morali čebele dalj časa že 
vnaprej zdraviti z antibiotikom, da bi preprečili delova
nje vegetativnih oblik, ki bi se razvile iz spor v panju, 
pa nikakor niso v skladu s časom, ko morajo biti 
družine brez antibiotikov, da le-ti ne bi kontaminirali 
medu.

To so seveda zgodbe, ki jih  vsi dobro poznamo (op. 
prev.)

3. Raziskave o vplivu poživila na čebelje družine
Drug razlog je  možnost nepremišljene uporabe anti

biotikov. Doslej znanstveniki še niso ugotovili, da bi te 
snovi delovale v omenjenem smislu. Nasprotno, bilo je 
celo dokazano, da protibakterijski antibiotiki lahko pos
pešujejo razvoj mikoz pri Ascospheri apis.

Zdaj pa se nekoliko zadržimo ob vprašanju navzoč
nosti tujih snovi v naših čebeljih panjih oz. družinah.

Ker od tujih snovi, ki so prispele v panj, marsikate
rih, žal, ne vidimo s prostim očesom, predlagamo zelo 
preprost poučen preizkus, ki ga lahko izvede vsak če
belar ali nekdo s čebelarskim znanjem. Za to je  kar pri
meren obarvan sladkorni sirup ali sirup iz granatnih ja 
bolk. Tak sirup damo družini, ki že ima nekaj zalege in 
je  na mladem, še svetlem satovju, saj to omogoča, da 
spremljamo spreminjanje barve satovja. Če take dru
žina ne pesti lakota, zaradi katere bi lahko hitro pora
bila tudi obarvan sladkorni sirup, bo rdeča barva ob
stajala nekaj tednov in se z dotokom nektarja počasi 
razredčevala.

Če si zdaj predstavljamo tujo snov, npr. antibiotik, 
akaricid itn., namesto obarvane snovi, bomo bolje ra
zumeli, kako v medu lahko najdemo ostanke tujih sno
vi. Torej je  kakršno koli zdravljenje res treba izvajati še 
dovolj zgodaj pred pašami!

Pripomba: V Franciji zdaj noben antibiotik ni registri
ran za uporabo v čebelarstvu.

Ali naj imamo antibiotike za vsakdanje substance? 
Ne, prav gotovo ne. Njihova čezmerna uporaba je tve
gana zaradi ostankov, ki jih pozneje lahko najdemo v 
medu. Nekatere države ne dovoljujejo niti sledov anti
biotikov (Švica npr. O ppb, to je  pravzaprav nič; ppb je 
1 milijardinka grama) v medu ali pa dovoljujejo izjem
no majhne količine, npr. v Nemčiji 10 ppb. Antibiotiki, 
navzoči v medu ali v katerem koli drugem živilu, niso 
primerni za človekovo zdravje. Že v zelo majhnih količi 
nah lahko namreč povzročijo alergije, pa tudi tveganje, 
da bo zaradi njih nastala selekcija rezistentnih sevov 
med bolezenskimi klicami pri človeku.

Morda ni odveč vedeti, da so v kratkotrajni zgodovi
ni antibiotikov že prepovedali uporabo enega izmed njih 
v veterinarski farmaciji, namreč kloramfenikola. Tega 
so v preteklosti množično uporabljali na področju vete
rinarske medicine. Prepovedali so ga zato, da bi nje
govo učinkovitost ohranili pri človeku, pa še pri zdrav 
Ijenju ljudi ga uporabljajo le pod strogo kontrolo v bol
nišnicah.

Po našem mnenju zanesljivo obstaja neka srednja



pot med popolnim zavračanjem uporabe antibiotikov pri 
zdravljenju čebel, okuženih z ameriško gnilobo, in brez
glavo, čeprav načrtno uporabo teh snovi. V boju proti 
tej čebelji bolezni bomc tedaj, ko se bomo odločili za 
zgodnejše odkrivanje bolezenskih primerov in za upo
števanje klasičnih načinov zdravljenja, družine, ki so 
res potrebne zdravljenja s kemičnimi sredstvi, brez dvo
ma zdravili z najprimernejšim antibiotikom.

Vzporedno s tem smemo upati v uspešno zatiranje 
bolezni zalege (gnilobe, mikoze) kot tudi varoze po za
slugi selekcije čebel s primernim higienskim vedenjem. 
Le-to jim  namreč omogoča ugotavljanje, odkrivanje in 
izpraznjevanje, pa tudi hkratno čiščenje bolnih celic.

Opomba:
Naslov originalnega članka v francoščini: Jean-Marie Bar 

Bancon, dr. vet.: Propos des antibiotiques ... en usage apico- 
le. La sante de 1'abeille, 3-4/2000.

ČEBELARSKA RADIJSKA PREDAVANJA V DECEMBRU

Decembra boste v oddaji KMETIJSKI NASVETI na prvem programu Radia Slovenija lahko poslušali:
• v torek, 12 . decembra, ob 1 2 .30  bo veterinarski inšpektor Hinko Maver govoril o čebelji kugi ali 

hudi gnilobi;
•  v torek, 19 . decembra, ob 1 2 .3 0  bo mag. Malči Božnar predstavila pomen medu za zdravljenje 

z im skih prehladov.
Urednica Ivanka Polanec

\  /

SLOVENSKI ČEBELARJI SMO SE UDELEŽILI KONGRESA 
FRANCOSKIH ČEBELARJEV V KRAJU MENDE

Janez Mihelič, univ. dipl. biol.

V začetku oktobra letos smo se slovenski čebe
larji na povabilo našega rojaka iz Francije g. Lojzeta 
Ivanca po nekaj letih spet udeležili čebelarskega 
kongresa, ki ga je  pripravila Francoska nacionalna 
zveza čebelarjev (UNAF).

Potovanje je  organizirala agencija Aritours iz Ma
ribora. Njen avtobus je  že v zgodnjih ju tran jih  urah 
4. oktobra sprejel prve čebelarje v Murski Soboti, 
nato pa s e je  polnil s čebelarji, ki so vstopali v raz
ličnih krajih po Sloveniji, vse do mejnega prehoda 
Fernetiči pri Sežani, kjer so vstopili še primorski če
belarji iz Štanjela, Nove Gorice in celo Tolmina, ta 
ko da so bili na avtobusu zasedeni vsi sedeži. Tako 
so se v razmeroma majhnem prostoru zbrali čebe
larji iz vse Slovenije, to  pa se je  pokazalo kot zelo 
koristno, saj so se čebelarji iz različnih krajev tako 
spoznali med seboj in med štiri dni traja jočim  skup
nim potovanjem navezali prijate ljske stike.

Zvečer smo prispeli na Ažurno obalo in si po ve
čerji ogledali čudovito Nico, sicer znano letoviško 
mesto. Naslednji dan smo potovanje nadaljevali sko
zi Provanso, ki je  lepa v vsakem letnem času. Ta 
dan je  bil namenjen ogledu nekaterih naravnih in 
ku lturn ih znam enitosti pokrajine. Najprej smo si og

ledali čudovit naravni park Camarque. Vozili smo se 
m imo velikih riževih polj, ki jih  občasno poplavlja Ro
na; ta  reka se v južnem delu parka izliva v Sredo
zemsko morje. Park je  pravi raj za vodne ptice, div
je  konje in črne španske bike, ki jih  vzrejajo za bi
koborbe, saj Španija ni daleč. V parku je  že precej 
opazen vpliv turizm a, to  pa zelo moti divje živali, 
predvsem ptice. Kljub temu je  park vreden ogleda 
in ljubite lji narave bodo brez dvoma uživali, še zla
sti, če se jim  ne bo tako mudilo naprej, kot se je  
nam.

Pozno popoldne smo si ogledali znamenit, najviš
ji s tarorim ski akvadukt v Evropi -  Pont du Gard. Na
stal je  pred dva tisoč leti in je  prava mojstrovina ta 
kratnih graditeljev. Proti večeru smo prispeli v fran
cosko m esto Avignon. M esto ima pomembno vlogo 
v francoski zgodovini, v 14. sto le tju  pa je  bilo celo 
papeško mesto. Ogledali smo si mestno obzidje, ka
tedralo in papeško palačo. Naslednji dan smo z ze
lo lepim i vtisi prejšnjega dne odpotovali proti osred
njemu, bolj goratemu delu Francije, v departm a Lo- 
zere. To območje je  sicer precej podobno naši No
tran jski. Francoske ceste so dobre, vendar so tudi 
razdalje velike, tako da smo v Mende, kraj, v kate-



rem so imeli francoski čebelarji svoj kongres, pris
peli okoli enajste ure.

Nekaj časa smo izgubili tud i z iskanjem kraja kon
gresa, kljub tem u, da je  kraj majhen, a smo ga le 
našli. Organizatorji so sicer postavili smerokaze, 
vendar niso bili dovolj natančni.

Francozi so znani po tem , da skušajo biti racio
nalni. Tako so čebelarsko razstavo postavili v dva 
velika šotora na m estnem  trgu, kongres pa je  pote
kal v dvorani mestnega gledališča, takoj za šotoro
ma. Kongres organizirajo tako, kot se za kongres 
spodobi, saj traja štiri dni. V štirih dnevih so na spo
redu različna predavanja, udeležujejo pa se jih  če
belarji iz vse Francije. Predavanja so razdeljena po 
področjih, predavatelji pa so iz več različnih držav 
Evropske unije. V petek, 6. oktobra, ko smo se kon
gresa udeležili tud i slovenski čebelarji, so bila na 
dnevnem redu predavanja s področja bolezni čebel.

Večina naših čebelarjev si je  seveda z zanima
njem ogledala čebelarsko razstavo, nekateri pa smo 
poslušali tudi del predavanj; ta  so bila seveda sa
mo v francoščin i. Pri prevajanju sta nam pomagala 
naša gostite lja , oče in sin Ivanec. Naj omenim le 
najnovejše poročilo skupine nemških in nizozemskih 
strokovnjakov. Kot so poročali, jim  je  uspelo izolira

ti v irus, ki napada varoo in jo  tudi uniči. Zdaj op ti
m istično pričakujejo, da bodo na tej podlagi kmalu 
izdelali sredstvo za uničevanje varoe. Ta način uni
čevanja varoe bo hkrati tud i končal uporabo kem ič
nih snovi oz. pesticidov v boju z varoo. Po te j strani 
se torej čebelarstvu obetajo boljši časi.

Zelo pomembna tem a kongresa so bile najnovej
še raziskave vpliva pesticida gaucho na čebele. Če
belarji so sum ili, d a je  ta  pesticid, v katerem so na
makali seme sončnic, vzrok za propadanje čebeljih 
družin. Pet le t laboratorijem  ni uspelo dokazati po
vezave med gauchom in izginjanjem čebel. Letos pa 
so zadnje raziskave treh inštitu tov dokazale, da je  
vzrok propada več kot 4 5 0 .0 0 0  čebeljih družin v 
Franciji v zadnjih petih letih prav ta  pesticid. V Fran
ciji so zato začasno prepovedali njegovo uporabo. 
Vodstvo kongresa in predsednika UNAF je  naš ro
ja k  g. Lojze Ivanec obvestil o obisku slovenske de
legacije čebelarjev. Bili so zelo zadovoljni, da je  nji
hov kongres obiskalo to liko  čebelarjev iz Slovenije. 
Organizatorji so zato v petkov popoldanski program 
dodali še eno točko, in sicer predstavitev slovenske
ga čebelarstva in Slovenije kot organizatorja kongre
sa Apimondie leta 2 003 . V francoščini je  g. Franc 
Šivic v dvajset m inut traja jočem  predavanju franco
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Slovenski čebelarji v Mendeju. Predsednik UNAF g. H. C/ement z g. F. Šivicem in L. 
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ske čebelarje seznanil s slovenskim  čebelarstvom  
in organizacijo kongresa leta 2003 . V pogovorih po 
predavanju so nas francoski čebelarji seznanili s 
svojim i načrti glede udeležbe na kongresu. Tako naj 
bi se kongresa v Ljubljani udeležilo več avtobusov 
francoskih čebelarjev.

Nato smo odpotovali proti C lerm ont Ferrandu, 
kjer nas je  v svojem podjetju za izdelavo nekaterih 
d ie te tičnih  in kozmetičnih izdelkov na podlagi čebe
ljih pridelkov sprejel naš gostite lj Lojze Ivanec z 
ženo. V sproščenem  pogovoru ob dobrem vinu in 
francoski hrani, ki jo  je  pripravila gospa Ivančeva, 
ki je  po rodu iz Prekmurja, smo kar pozabili, da je  
že nov dan in da imamo pred seboj še naporno pot. 
Kljub manjši u tru jenosti smo se zelo zgodaj odpra

vili na obisk k čebelarju; ogledali smo si njegovo to 
č iln ico medu, trgovino s čebeljim i izdelki in izdela
vo medenih bombonov. Naj povem, da čebelar vse 
to  opravlja v enem samem  velikem  prostoru, kot 
kaže, pa evropski zakoni za takšne obrate le niso 
tako strogi in togi, da tega ne bi dovoljevali. Ustavi
li smo se še v sirarn i, v kateri izdelujejo odlične 
francoske sire. Po kosilu pa smo se poslovili od na
šega gostite lja  g. Ivanca in se napotili proti Slove
niji.

Od Francije smo se poslovili z lepimi vtisi o deželi 
in njenih čebelarjih. Francosko čebelarstvo tare jo 
podobni problem i ko t naše, le s prodajo medu 
nimajo problemov, kar je  verjetno tudi posledica iz
gube velikega števila čebeljih družin v zadnjih letih.

PREDAVATELJI ČEBELARSTVA V SEZONI 2000/2001
Janko Božnar -  01 364 55 65 in 041 336 567, Erik Bratina -  03 514 42 63, Štefan Brvar 03 562 74 30, 

Andrej Jernej -  03 574 18 20, Alojz Koligar -  07 307 11 70 ali 041 705 963, Janez Kropivšek -  03 572 52 07, 
Frančišek Medja -  04 584 50 50, Franc Panker -  02 527 14 02, Silvo Posl -  03 582 43 40, Franc Prezelj -  01 
831 54 45, Boris Seražin -  01 517 13 97 in 041 728 119, Marija Sivec -  05 388 21 50, Danijel Šavli -  05 388 
26 49, Jožef Švagelj -  05 769 01 12, Anton Tome -  01 511 62 05, Milan Vajda -  07 305 83 02, Matjaž Vehovec
-  03 586 56 50, Zoran Zidarič - 0 2  662 46 31, Milan Meglič - 0 1  152 65 22 in 041 636 005, Anton Rozman -  03 
571 77 05.

Predavatelji veterinarji: Celje -  Drago Goručan 03 541 94 53 ali 041 836 746, Koper -  Skerbiš Suzana 05 734 
14 97 ali 050 645 763, Kranj -  mag. Mira Jenko - Rogelj 04 277 06 20 ali 041 645 769, Ljubljana -  Borut Preinfalk 
01 283 37 06 ali 040 650 158, Novo Mesto -  Anita Novak - Vraničar 07 332 44 88 ali 050 649 495, Nova Gorica
-  Ivo Planinc 05 302 25 54 ali 040 740 805, Maribor -  Vida Lešnik 02 252 78 33 ali 050 645 792, Murska 
Sobota -  Jože Matavž 02 521 19 91 ali 031 622 730.

Brez telefona sta dva mojstra zato objavljamo njuna naslova na katera jim lahko pišete: Martin Čuš, Rimska ploš
čad 23, 2250 Ptuj in Franci Marolt, Pod Vrtačo 20, 8290 Sevnica.

OBVESTILO MENTORJEM ČEBELARSKIH KROŽKOV
Redni letni seminar za mentorje čebelarskih krožkov bo 9. decembra 2000, ob 10. uri, v restavraciji TURIST, na 

Gospodarskem razstavišču v Ljubljani.
Na seminarju bo avtorica delovnega zvezka Čebela se predstavi, gospa Marija Mlaker predstavila podrobni učni 

načrt dela čebelarskega krožka, vsak udeleženec seminarja pa bo prejel en izvod Podrobnega učnega načrta. Pripo
ročamo, da s seboj prinesete en izvod delovnega zvezka za lažje spremljanje razlage. Delovni zvezek boste na semi
narju lahko tudi kupili.

Opozarjamo vas na okroglo mizo, ki bo obravnavala vsebino tekmovanj in ocenjevanje rezultatov rešenih nalog 
tekmovalcev.

Prosimo, da svojo udeležbo na seminarju prijavite pisno ali po telefonu 01 421 79 40 do 5. 12. 2000. Vsem 
prijavljenim bomo poslali dnevni red, teme in natančno informacijo o dostopu na prireditveni prostor, zato sporočite 
točen naslov.

Vljudno vabljeni. Čebelarska zveza Slovenije

POPRAVEK
V 11. številki Slovenskega čebelarja je prišlo do pomote pri prepisu količin vode za pripravo 15% koncentracije

mlečne kisline. Zato ponovno objavljamo tabelo s popravki.
Priprava raztopine MLEČNE KISLINE ZA PRŠENJE
1 liter 90 % mlečne kisline razredčimo s 5 litri vode 

80 % 4,3
70 % 3,6
60 % 3,0
50 % 2,3

Količina 15 % raztopine: 5 mililitrov na vsako stran zasedenega sata ali 10 ml na en polno zaseden sat. 
Uporaba: ko ni zalege, 1-2  krat v presledku 7 dni odvisno od števila odpadlih varoj 
Čas tretiranja: skozi ves dan, če ni vetra in je zunanja temperatura večja od +7 °C
Opozorilo: -  čebel pozimi ne smete namočiti

-  pred uporabo je potrebna umeritev količine razpršene kisline za vsako stran sata.



zkušnje naših čebelarjev
NA SLEDI NOVEMU PROTI ROJ N EMU UKREPU

UGOTOVITVE IN REZULTATI -  DRUGI DEL
Tudi letos so čebele potrdile protirojilno učinkovitost 

pravilno sestavljenih večmatičnih družin
Marjan Debelak

Ugotovitve letošnjih poskusov so:
NAJPOMEMBNEJŠA UGOTOVITEV JE, DA NOBENA 

DRUŽINA V VEČMATIČNEM PANJU Z ENIM ODPRTIM 
ŽRELOM TUDI LETOS NI NAMERAVALA ROJITI! Dru
žine niso zalegle rojiln ih matičnikov, čeprav so ime
le za rojenje veliko razlogov in jim  rojenja nisem pre
prečeval z drugim i sredstvi! To se dogaja že če trto  
leto, odkar raziskujem ta pojav.

V dveh od šestih  večmatičnih družin pa se je  zgo
dilo, da je  na nepojasnjen način v drugi polovici ali 
proti koncu rojilnega obdobja izginila ena matica. 
Lahko da sem izgubo povzročil sam med kontro ln i
mi pregledi, lahko je  omagala zaradi starosti ali bo
lezni. Vzrok pa je  lahko tudi nesoglasje med čebe
lami ali spopad med m aticam i na m atični rešetki. 
To zadnje se mi zdi malo verjetno, ker se ni zgodilo 
v najbolj kritičnem  začetnem obdobju, temveč po 
daljšem  času, ko so se morale čebele in matice pri
druženih družin že dodobra medsebojno sprijazniti.

Edini matičniki, ki sem jih  doslej opazil pri sestavljenih 
večmatičnih družinah »na eno žrelo«, so bili zasilni in 
prelegalni, kakršnega vidimo na sliki.

Ena izmed teh družin je  potegnila zasilne matičnike, 
ki jih  od rojilnih ločimo po tem, da so iste starosti, 
druga pa ni storila ničesar. Obe sta imeli ob sebi za 
matično rešetko še drugo družino ali celo dve.

Zelo prijetno sem bil presenečen, ko sem pri eni 
dvomatični družini (AŽ panj z zaklado) opazil, da je 
družina, ki je  bila v prednjem delu panja, prelegla 
in verjetno tudi sprašila m atico, saj sem opazil buj
no zalego in nadvse lep odprt m atičnik, ki ga še ni
so podrle.

Zaleganje m atic v posameznih gnezdih, ločenih z 
m atično rešetko, je  bilo zelo odvisno od gostote če
bel na območju gnezda. To je  bilo opaziti predvsem 
pri gnezdih, ki sem jih  priselil od drugod, saj so v 
začetku izgubila gostoto čebel, ki je  prvi pogoj za 
intenzivno zaleganje. Ko sem k takem u gnezdu do
dal par satov zalege s čebelami iz drugega, bolj za
sedenega gnezda že poenotene večmatične družine, 
se je  stanje norm aliziralo tudi v zaostalem  gnezdu.

Za letošnji »stranski pridelek« v mojem čebelars
tvu, namreč medeno bero (glavni »pridelek« je  bil na
mreč protiro jn i poskus), me ni skrbelo, saj vem, da 
je  odvisen od poenostavljenega pravila, ki sem ga 
postavil na podlagi svojih če trts to le tn ih  izkušenj: 50 
ODSTOTKOV VEČ ZMOGLJIVIH ČEBEL V POSAMEZNI 
DRUŽINI PRINESE 100  ODSTOTKOV VEČ MEDU! Ka
ko torej ne bi nerojne večmatične družine z dvema 
ali celo trem i m aticam i in s temu primerno količino 
zalege vseh starosti, predvsem pa z nadpovprečnim 
številom  nabiralk in v AŽ MAKSI panjih tudi s skoraj 
neomejeno satno prostornino, nabrale več kot po
samične družine? Res je  bila medena bera teh 
družin taka, da je  pod kontroln im  dvomatičnim  AŽ 
panjem -  devetsatarjem  z zaklado -  odpovedala 
tehtnica! Moja, nekoliko stare jša čebelarska teh tn i
ca je  žal predvidena le za težo do največ 100  kg. 
Letos je  bila ta  teža presežena, to  pa se mi doslej 
še ni zgodilo! V dve- ali trim atičn ih  AŽ MAKSI panjih 
je  bilo tud i to liko  medu, da je  bilo naporno vse izto
čiti, ker so bili sati v vseh številnih mediščnih etažah 
do spodnje letvice pokriti in je  bolela roka od odkri
vanja in drugega dela s sati. Prosili so me, naj za 
božjo voljo zmanjšam pridelavo, ker med drugim tu 
di ne vemo več, kam z medom. Pri vsem tem  pa je 
bila paša v mojem okolišu letos komaj srednje do-



bra, saj je  popolnoma izostalo medenje lipka, ki je  
bil zadnja desetle tja  tam  osrednja paša! Moj naj
bližji čebelarski sosed in prijatelj je  letos z navad
nim čebelarjenjem  pridelal komaj dovolj medu za 
svoje lastne potrebe.

Kaj zdaj?
Z dosedanjim i rezultati teh poskusov sem zado

voljen. Zadovoljni so tudi čebelarji, za katere vem, 
da preverjajo to  metodo in so mi povedali rezultate. 
Imeli so podobne izkušnje, kot jih  opisujem.

Če se bo z vnovičnim i preverjanji izkazalo, da z 
opisano metodo lahko popolnoma zanesljivo in pre
prosto rešujemo vprašanje rojenja naših čebeljih 
družin, bo ta  metoda morda začela zanimati še šir
ši krog čebelarjev.

Brez škode za svoje čebelarstvo pa bi že prihod
nje leto lahko vsak čebelar, ki ima nekaj raziskoval
ne žilice, pomagal preveriti, ali ta  metoda velja ved
no in povsod. Za ta poskus je  dober vsak panj, v 
katerega lahko vstavimo m atično rešetko. Recimo 
AŽ panj. Pred začetkom rojilnega razpoloženja je  tre 
ba v oddelek nad matično rešetko k osnovni družini 
preseliti še eno pomožno družino. Saj ima vsak če
belar kakšno rezervno družinico, ki jo  lahko pogre
ša. Obvezno je  treba poskrbeti, da ima na novo na
seljena družina izhod oziroma prehod v gnezdo os
novne družine in k njenemu spodnjemu žrelu samo 
skozi matično rešetko.

Rezultat takega poskusa lahko seveda obdržite

zase. Še bolj pa bo koristilo, če ga zaupate tudi dru
gim, na primer s kratkim  sporočilcem uredništvu na
šega glasila.

Pri mojih čebelah bom prihodnje leto seveda na
daljeval in izpopolnjeval metodo večmatičnega neroj- 
nega čebelarjenja z vso svojo »orožarnico« velikopro- 
storn inskih in drugih pripomočkov za čebelarjenje z 
AŽ panji v čebelnjaku; ti so že splošno znani.

Največ čebelarskega užitka si obetam  od načina 
nerojnega večmatičnega čebelarjenja v AŽ MAKSI 
panju, saj tem elji na vseh doslej najboljših izkuš
njah.

Dve družini imam stalno v spodnjih dveh AŽ panjih. 
Tretji, zgornji AŽ panj imam za medišče. To pa sta 
tudi dve zakladi k spodnjima dvema AŽ panjema.

Družini prezimujeta in se spomladi m aksimalno 
razvijata ločeno, vsaka v dveh etažah AŽ panja.

Nato družino, ki je  nad spodnjima, zaprem in pre- 
krijem žrelo, odkrijem  pa povezovalno veho s spod
njim panjem in jo  prekrijem z m atično rešetko.

Postopno in po potrebi, glede na povečujoče se 
število čebel in pašne razmere, dodajam zakladi z 
matično rešetko in odprem veho za povezavo z gor
njim AŽ panjem.

Po končanem rojilnem obdobju in končanih pašah 
obe družini spet ločim in ju  postopno omejim na pre
zimovanje v dveh etažah.

Kako je  to  videti, si lahko ogledate na priloženih 
risbah.

V zgornje medišče prestavimo nekaj medenih 
satov iz četrtega oddelka.

Povezovalna veha je  prekrita 
z matično rešetko.

Zgornje gnezdo z matico in zalego je v celotni 
prostornini srednjega AŽ panja. Nad zalego 

kopičijo med.

Spodnje gnezdo z matico in zalego je  v celotni 
prostornini spodnjega AŽ panja. Spodaj, pod 

zalego, kopičijo cvetni prah.

Veranda, povečana z ohišjem.

V peto etažo prestavljamo po 
potrebi in možnosti zaležene 
in medene sate. Tu lahko 
vzgojimo novo matico.

Zakladi uporabimo za dodatni 
medišči, v katerih je  tudi 
prostor za prestavljanje ali 
dodajanje zaleženih satov. 
Satičem se to pot odrečemo. 
Sate dvignemo na višje 
prestavljene grede. Spodaj je  
zdaj prostor za zračenje, umik 
pašnih čebel itd. Na zakladah 

\ s t a  matični rešetki.

Nerojna dvomatična ureditev pridruženih čebeljih družin v velikoprostorninski rabi AŽ panjev v rojno-pašnem obdobju 
(maj, junij, ju lij); primer z gnezdoma spredaj in medišči zgoraj in zadaj

Zasnova in risba: M. Debelak
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ALI BO MEDOVITA RASTLINA BOREČ (Borago officinalis) 
LAHKO VPLIVALA NA USPEŠNOST SLOVENSKEGA ČEBELARSTVA?

Nova možnost za izboljšanje paše za čebelarje, ki ne prevažajo čebel

Janez Mihelič, univ. dipl. biol.

Vsako leto je  več čebelarjev, ki skušajo v obdob
jih , ko zatajijo običajne paše ali ko se pojavijo brez- 
pašna obdobja, to  je  v večjem delu Slovenije včasih 
že pred kostanjevo pašo, po večini pa po njej, sami 
poskrbeti za nadom estno pašo čebel. Nekateri za
to  čebele prevažajo, a prevažanje čebel postaja za 
številne čebelarje predrago in tudi preveč drugih ovir 
imajo prevažalci, saj je  na nekaterih območjih Slo
venije razpoloženje domačih čebelarjev do prevozni
kov zelo negativno, čeprav je  paše v obdobju mede
nja za vse dovolj.

Nekateri čebelarji sadijo trajn ice, predvsem me- 
dovita drevesa, k i j ih  ponujajo čebelarji ali drevesni
ce, kot so npr. eodija, lipe, pravi kostanj in druge. 
Drugi se odločajo za enoletnice in jih  sejejo na opuš
čene njive, ki jih  je  pri nas iz leta v leto več.

Po nekajletnih izkušnjah angleških čebelarjev pa 
kaže, da bo enoletnica, imenovana boreč ali Bora
go offic ina lis , v prihodnosti postala zelo pomembna, 
če ne celo najpomem bnejša medovita rastlina med

Čebelar Philip Cunningham (levo) s i je  z zanimanjem  
ogledal prenovljen Čebelarski muzej v Radovljici.

enoletnim i sajenimi rastlinam i v Angliji, pa morda ce
lo tudi pri nas. Številni naši čebelarji že poznajo to 
rastlino in vedo, da jo  čebele zelo rade obiskujejo, 
predvsem dopoldne, vendar doslej še nism o imeli 
priložnosti pasti svojih čebel na večjih površinah, za
sajenih s to  rastlino.

Prvo zelo spodbudno inform acijo o paši na veli
kih površinah, zasajenih s to  rastlino, mi je  konec 
septem bra letos posredoval znani čebelar Philipe 
Cunninham iz osrednje Anglije med svojim obiskom  
v Ljubljani. K nam je  prispel zato, da bi si na lastne 
oči ogledal deželo, v kateri bo svetovni čebelarski 
kongres Apimondie leta 2 003 , in spoznal tukajšn je 
čebelarje. Seveda pa je  iskal tudi inform acije in pri
pravljal vse potrebno za prihod skupine angleških 
čebelarjev na naš kongres. Poleg mojih kolegov 
Franca Šivica, mag. Kraljeve, Pavleta Zdešarja in 
drugih sem tudi sam prevzel dolžnost, da sem go
stu v enem dnevu razkazal Gorenjsko in njene če
belarske zanim ivosti. Med drugim sva obiskala Če
belarski muzej v Radovljici, čebelarja Braneta Kozin
ca in še dva druga čebelarja.

Ko sem ga ob pogovoru med kosilom  prosil, naj 
mi pokaže kakšno sliko svojega čebelarstva, je  rad 
ustregel moji želji. S seboj je  imel nekaj slik; na eni 
so bili panji postavljeni ob veliki njivi cvetočih rož. 
Ker me je  zanimalo, za kakšno čebeljo pašo gre, 
mi je  povedal, da je  to  boreč, na katerega je  konec 
jun ija  letos že drugo leto zapored peljal svoje čebe
le na pašo. Njiva, posejana s to  rastlino, je  bila ve
lika kar približno sto hektarov, kajti seme boreča po 
ugodni ceni odkupuje farm acevtska industrija . Ob 
njivi je  postavil petdeset nakladnih panjev. Družine 
so bile močne, ker jim  je  aprila zamenjal m atice. 
Zadnja leta v Grčiji kupuje zgodnje matice kranjske 
pasme, ki so resda nekoliko dražje, a po njegovih 
besedah je  zanj pomembno, da jih  dobi dovolj zgo
daj. Ker sta obe državi članici Evropske unije pri na
ročanju nima nobenih težav s carino. Čebele je  pu
stil na paši dva meseca, saj boreč ne razvije vseh 
cvetov hkrati, ampak se cvetovi odpirajo postopno, 
kot rastlina raste. To je  za čebelarje zelo pomem
bno, saj je  to  dolgotrajna paša, ki je  hkrati tud i raz
vojna. V Angliji vsako leto zasejejo z borečem prib-



Pogled na njivo z borečem v Angliji.

ližno tisoč hektarov njiv. Zame pa je  bil najpomem 
bnejši podatek ta , da je  na te j paši točil od petde
se t do sedem deset kilogramov prvovrstnega cvetlič
nega, izjemno arom atičnega medu na panj. To vem 
zato, ker je  vzorec tega medu prinesel s seboj, ta 
ko da sm o ga lahko poskusili. Kot nam je  povedal 
sam, med polni v m anjše kozarčke in ga dostavlja 
podjetju, pooblaščenem u za oskrbo Buchinghamske 
palače, to re j tud i angleške kraljice. To pa že nekaj 
pove o kakovosti tega medu. Seveda so me ti po
datki spodbudili, da sem začel povsod, predvsem 
pa po in ternetu , kjer so in form acije  najbolj sveže, 
zbirati inform acije o tej rastlin i, saj m islim , da bi lah
ko prav boreč v prihodnje pomembno vplival na do
nosnost in razvoj slovenskega čebelarstva.

Seveda pa to  ne bo tako h itro  in lahko, saj smo 
šele na začetku. Tako bo treba rešiti še veliko prob
lemov, da bi lahko dosegli končni cilj, to  je  pridelali 
velike ko lič ine borečevega medu. Glede na zelo 
spodbudne in form acije , bi morali po mojem mnenju 
to  rastlino  najprej pre izkusiti v naših razmerah, da 
bi potem lahko natančneje presodili njeno vrednost 
za naše čebelarstvo. Škoda je  le, da pri nas še ni
mamo odkupovalcev semena, saj bi imeli tako če
belarji m anjše stroške. Opozoril pa bi, da semena 
boreča ni priporočljivo se jati kar vsevprek, kajti rast
lina je  lahko tudi nadležen plevel, če raste tam , kjer 
si tega ne želimo.

Nekaj podatkov o boreču (Borago officinalis)
Boreč (tudi boraga) je  edina ekonom sko zanim i

va rastlina  v družini Boraginaceae (srhkolistn ic), v 
katero sodi. Ta rastlina  je  že dolgo znana v trad ic io 
nalni m edicini Bližnjega in Srednjega vzhoda, pred
vsem v Turčiji in Siriji, zdaj pa je  razširjena po vseh 
sredozem skih deželah in tudi severneje. Prvi zapi
ski o uporabi te  rastline  so stari 2 000  le t in izhaja
jo  iz Sirije; tam  so iz lis tov varili pijačo, ki naj bi bila 
tako krepilna kot zdravilna. Uporabljali so jo  tudi v 
prehrani, predvsem kot začimbo, saj ima okus po 
kumarah. Je sorodnica gabeza, vendar ima druga
če oblikovane cvetove. Ti so s icer modre barve in

zvezdaste oblike in niso tako  cevasti kot cvetovi ga
beza.

Boreč zraste od 15 do 70  cm visoko, odvisno se
veda od globine in kakovosti ta l. Bolj ko je  zemlja 
humusna in globoka, više poženejo rastline, ker 
imajo precej globoko glavno korenino, ki raste nav
pično v zemljo. Steblo je  dlakasto, zelenkaste bar
ve, okroglo in votlo, lis ti pa so su ličasti. Za opraše- 
vanje nujno potrebuje čebele, ki jo  zelo rade oble
tavajo, ker jih  zelo privlači. Semena so podolgova
ta , dolga približno 5 mm in z belo pego na koncu.

Boreč lahko sejem o zelo zgodaj; v Angliji ga seje
jo  že marca ali v začetku aprila. Seme naj bo 2 cm 
globoko, za zemljo pa ni nujno, da je  zelo zrahljana 
in obdelana. Najidealneje je , če posejemo od 20  do 
največ 30  rastlin  na kvadratni meter. Raste zelo hi
tro , tako da zastre plevele, ki ne pridejo do svetlo
be. Bolje uspeva na sončnih in odprtih  površinah, 
manj cvetov pa nastavi v senčnih legah. Cveteti zač
ne v sredini jun ija  in cveti do sredine septem bra. 
Lahko jo  sejemo že pozno jesen i in bo cvetela že 
sredi maja. Množimo jo  lahko tudi z deljenjem ko
renike poleti, to  je  na vegetativni način. Rastlina se 
nato sam a zaseje in se na istem  kraju pojavlja več 
let.

Op. avtorja; Ob domačem vrtu, kjer imava z ženo 
že več le t nekaj rastlin ic te  vrste, rastline pa se po
leti same znova zasejejo, cveti druga generacija do 
prve slane konec novembra. Čebele jo  oktobra ne 
obiskuje jo več, in kot kaže, pri nižjih tem peraturah 
ne medi.

Po žetvi boreča ju lija  ali avgusta (čas žetve je  od
visen od časa sajenja) im amo lahko nekaj težav, če 
želim o na njivi posejati drugo seme ali posaditi dru
go kulturo, ker seme, ki se je  vsulo, po prvem dežju 
znova vzkali in seveda kot plevel uničuje naš novi 
posevek. Zato je  bolje, da boreč gojim o dalj časa 
na is ti njivi. Lahko pa ga uporabimo za zeleno gno
jen je , če ga preorjemo na začetku cvetenja. K is lost 
zemlje je  lahko od pH 4 ,8  do 8 ,3 . Nektar boreča 
ima zelo visoko stopnjo sladkorja.

Boreč na mojem vrtu.



Seme vsebuje od 30  do 4 0  odstotkov olja, to pa 
vsebuje 23  do 24 odstotkov gama-lanolinske k is li
ne GLA in je  doslej najbogatejše olje z maščobno 
kislino omega-6. Angleži imenujejo to  rastlino tudi 
»starflower«. Povprečni pridelek semena na hektar 
je  35 0  kg, rekordni pridelki pa so tudi po tono na 
hektar. V Angliji po večini pridelajo približno 700  kg 
semena na hektar. Seme se zelo rado vsuje na 
zemljo, to  pa lahko zelo zmanjša njegov pridelek. 
Edina bolezen, ki napada boreč, je  pepelasta ple
sen, zato pri gojenju ni treba uporabljati pesticidov 
ali fungicidov.

Površine, zasejane z borečem, so se v Angliji raz
širile po zaslugi farm acevtske industrije , saj ta  po
trebuje olje, ki ga pridobivajo iz semena te rastline. 
To olje je  izjemno bogato z gama-lanolinsko kislino 
(GLA), ki sodi med nenasičene m aščobne kisline 
omega-6, za katere je  znano, da so zelo močni an
tioks idan ti in jih  zato zelo pogosto uporabljajo v die
tetičn i prehrani. V zadnjem času pa odkrivajo neneh
no nove ugodne vplive tega olja na človekovo zdrav
je . Nedavne angleške raziskave ugotavljajo celo ze
lo ugodno delovanje sestavin tega olja, predvsem 
GLA, na rakave celice na prostati, saj ta  k is lina za
vira njihovo razmnoževanje. Poleg tega, da pospe
šuje m etabolizem v te lesu, deluje tud i pomirjevalno 
na tis te , ki so nagnjeni k stresu ali k h iperaktivno

sti. Tudi pri nas v lekarnah že prodajajo tako ime
novani metabolan, želatinske kapsule z oljem bore
ča. Čaj boreča deluje odvajalno. Sok rastline iz 
zmečkanih listov uporabljajo tudi za zdravljenje ka
tarja, revmatizma in za nekatere kožne bolezni.

Prvi problem bo seveda nakup ustreznega seme
na po sprejem ljivi ceni za vse tis te , ki bomo hoteli 
preizkusiti m edovitost boreča pri nas in zasejati to  
rastlino na nekoliko večji površini. Za h e k ta r je  na
mreč potrebnih vsaj sedem kilogramov semena, še 
bolje pa devet. Dobro bi bilo, če bi se vsi zaintere
sirani čebelarji dogovorili za skupno naročilo seme
na boreča, saj bi to  gotovo pocenilo nabavo. Prepri
čan sem, da tudi kom isija za medovite rastline pri 
ČZS ne bo stala ob strani. Več inform acij o možno
stih  nabave semena pa boste lahko dobili na ured
ništvu Slovenskega čebelarja po 1. decembru na te 
lefonu številka 01  42 1  79 45, saj bomo do takra t 
skušali dobiti več inform acij o pogojih za nakup se
mena.

Obstaja velika verjetnost, da se bo rastlina tudi 
pri nas izkazala kot odlična m edovita rastlina, ki se 
jo  splača pridelovati na večjih površinah. Če se bo
do ta pričakovanja uresničila, bo to pomemben do
godek za slovensko čebelarstvo. Za nas čebelarje 
bi b ilo še najbolje, da bi se za pridelavo in odkup 
semena odločila tudi naša industrija zdravil.

USPEŠNO OCENJEVANJE MEDU V SEMIČU
Stane P lut -  Sem ič

Za nami je  drugo ocenjevanje medu Semič 2000. 
Zdaj že lahko strnem o m isli in sklepe te r ugotovi
mo, kaj je  bilo dobro opravljeno in kaj bo še treba 
postoriti, da bo prihodnjič še bolje. Pa lepo po vr
sti. V ocenjevanje je  prispelo po pošti ali je  bilo pri
nesenih 82  vzorcev iz vse države. Kot organizatorji 
smo s tem  številom  zelo zadovoljni, saj je  preseglo 
naša pričakovanja, tako po količini kot po zastopa
nosti po regijah, to  pa zgovorno priča, da si čebe
larji želijo dobiti oceno svojega celoletnega truda. 
Ocenjevanje je  potekalo 14. oktobra. Ocenjevala je  
petčlanska kom isija pod vodstvom dr. Janeza Poklu
karja. Vzorci, ki jih  je  kom isija ocenjevala, so bili oz
načeni samo s številkam i, tako da je  bila zagotov
ljena popolna anonim nost, ocenjevalci pa so imeli 
na ocenjevalnem listu za vsak vzorec tudi podatek 
o e lektro litsk i prevodnosti medu in vlagi. Ocene so 
takoj vnesli v računalnik, tako da so bili končni re
zultati znani takoj po končanem ocenjevanju. Na 
podlagi le-teh je  ocenjevalna kom isija določila števi

lo točk, potrebnih za podelitev diplom . Glede na to 
smo podelili 68  diplom , od tega 37 bronastih , 19 
srebrnih in 12 zlatih. Neposredno po končanem oce
njevanju je  kom isija izdelala tudi poročila o izmerje
nih parametrih in doseženi oceni te r jih  poslala 
vsem sodelujočim  čebelarjem . Še nekaj besed o ka
kovosti medu. Med vsemi vzorci niti eden ni bil izlo
čen kot neustrezen. Največ preglavic pa čebelarjem 
povzroča določitev sorte , zato bi bilo po društvih pa
m etno pripraviti predavanja o te j tem i in degustaci
je  medov, saj bomo te izkušnje potrebovali tudi pri 
uvajanju blagovne znamke. Seveda je  moral biti vzo
rec tudi čist, brez ostankov voščin in podobnega ter 
ustrezne barve. Kar precej vzorcev bi bilo še bolje 
ocenjenih, če ne bi bilo teh pom anjkljivosti. Sicer 
pa je  bil ves med kakovosten, saj je  bila večina 
ocen v zadnji tre tjin i točkovnega sistem a. Tisti, ki 
niso prejeli priznanj, nimajo razloga za nezadovoljs
tvo, saj je  m arsikoga ločila od priznanja ali žlahtnej
še barve samo točka, ki bi jo  zlahka dosegel, če bi



Čebelarji dobitniki priznanj za najvišjo kakovost medu
v Semiču.

bil vzorec ustrezneje deklariran in skrbneje nabran. 
Navsezadnje pa se na napakah učimo in tud i avtor 
tega članka pri tem  ni bil izjema. Še nekaj velja za
pisati o ocenjevanju samem . Pogrešali smo za vso 
državo enoten točkovni s istem , na podlagi katere
ga bi lahko primerjali ocene, dosežene na vseh oce
njevanjih po državi, tako kot imajo to  urejeno vinar
ji. Zato smo sklenili ČZS, Biotehnični fakulteti in 
Kmetijskemu inštitutu Slovenije predlagati za izde
lavo meril za ocenjevanje medu.

Podelitev diplom je  bila 28. oktobra v kulturnem  
domu v Semiču. Prišli so skoraj vsi sodelujoči če
belarji, tudi iz zelo oddaljenih krajev, in za to  si za
služijo še posebno priznanje. Poleg drugih gostov se 
je  podelitve udeležil tudi podpredsednik ČZS g. Av
gust Gril. V prijetnem  druženju ob programu učen

cev osnovne šole Semič je  čas h itro m inil in pode
ljevanje diplom  ni bilo m onotono. Piko na i je  po
stavila am aterska igralska skupina iz Št. Jurija pod 
vodstvom režiserja Jožeta Marentiča s kmečko igro 
Čebelar se ženi. Polno dvorano je  še posebej nav
dušil M ihec, ki je  s svojim nastopom pri obiskoval
cih izzval salve smeha. Na podelitvi sta bili tudi no
vinarka Dolenjskega lista in ekipa lokalne TV posta
je , ki sta s prispevki z ocenjevanja in s podelitve v 
s liki in besedi povedala javnosti, da čebelarji prido
bivamo kakovosten med, pa tudi, katere so kako
vosti slovenskega medu. To je  navsezadnje tudi naj
boljša reklama, te  pa je  v naših medijih odločno pre
malo. Seveda ne smem pozabiti om eniti tudi m isli 
dr. Janeza Poklukarja, izrečene na podelitvi, namreč, 
»da podeljena diploma še ni zadostno jam stvo kup
cem, da jim  bo čebelar prodal dober med, je  pa do
kaz, da zna dobrega pridelati«. In še dodatek avtor
ja  k tej m isli: »Zadostno jam stvo za kakovost kup
ljenega medu bo blagovna znamka, s katero bo 
oprem ljen kozarec, saj bo moral zanjo pod poseb
nimi pogoji jam čiti čebelar sam.«

To bi bilo vse o letošnjem  ocenjevanju medu v Se
miču. Upamo, da ste se tako kot mi tudi vsi preo
stali naučili kaj novega. Za m orebitne napake se 
opravičujemo in prosimo, da nam jih  brez zadržkov 
poveste, kajti le tako jih  bomo lahko odpravili, če 
pa ste bili zadovoljni, pa to povejte še preostalim , 
da nas bo prihodnje leto še več. Mi pa obljubljamo, 
da bo organizacija prihodnjič še boljša in da bomo 
skušali odpraviti tudi pom anjkljivosti, ki smo jih  pri 
delu odkrili sami.

VABILO NA PETI AMBROŽEV PLES
Spoštovane gospe in cenjeni gospodje, spoštovani čebelarji 

in prijatelji čebelarjev!
Slovensko akademsko društvo bo letos organiziralo že peti tradicionalni Ambrožev ples, tokrat za spremembo s sodelo

vanjem Medobčinske čebelarske zveze v Mariboru v novem hotelu Habakuk pod Pohorjem. Prireditev bomo organizirali v 
soboto, 9. decembra, poskrbeli bomo za odlično počutje vseh gostov tako glede hrane, kulturnega programa in drugih 
zanimivosti. Gostom iz bolj oddaljenih krajev bomo ponudili možnost skupnega prevoza z avtobusom z minimalnim doplači
lom k osnovni ceni. Vsem, ki bi v Mariboru želeli ostati kakšen dan več, bomo ponudili ugodno možnost izbire Ambroževe
ga paketa.

Cena same udeležbe na tradicionalnem 5. Ambroževem plesu na osebo je  8.000 SIT. Ves morebitni izkupiček od prire
ditve bomo namenili za graditev Čebelarskega centra Slovenije na Brdu pri Lukovici. Prijave sprejema gospa Polona na 
Čebelarski zvezi Slovenije. Ob prijavi plačate 4.000 SIT, preostanek pa na prireditvi. Informacije lahko dobite po telefonu 
(01) 421 79 40 vsako dopoldne.

Pridite, saj je  to izjemna priložnost, da se svojim bližnjim oddolžite za vse dolge ure odsotnosti zaradi dela pri čebelah!
dr. Janez Poklukar, predsednik SAČD

SREČANJE ČD APIS IZ VELENJA IN ČD KARAVANKE IZ BEGUNJ
Stane Držaj -  Ljubljana

Čebelarsko društvo Apis ima med drugim v svo
jem  programu zapisano, da je  odprto za inovacije 
in poglobljeno spoznavanje biologije čebel. Zaradi 
takšnih načel je  društvo preraslo lokalne okvire in 
ima člane po vsej Sloveniji. Povezuje nas želja po 
napredku in uporabnem znanju, za vse to pa je  nuj
no, da se ozremo tudi čez »plot«.

Tako so osebna znanstva in prijateljstva naših čla
nov prerasla v sodelovanje med čebelarskim i druš
tvi.

Na povabilo ČD Karavanke iz Begunj smo 18. ju 
nija 2 0 0 0  organizirali enodnevni izlet na Gorenjsko. 
Na zbirno mesto v Begunje smo se člani društva Apis 
iz vse Slovenije pripeljali z osebnimi avtomobili.



belarski muzej v Radovljici, od tam  pa smo se od
peljali na ogled Prešernove hiše v Vrbi.

Že v preteklosti je  bila v tis tem  okolju zbrana »sol» 
slovenskega naroda, tako da smo si ogledali še če
belnjak Antona Janše v Zabreznici. Vasi pod Stolom 
so dale Slovencem kar nekaj pomembnih mož. Nji
hovi doprsni kipi so zbrani pred tam kajšn jo  osnovno 
šolo. Med njim i so pisatelj Janez Jalen, pa Anton 
Janša, učite lj čebelarstva na Dunaju, in drugi.

Zgodovinsko in čebelarsko p lat tega kraja nam je 
lepo predstavil domačin in s ta rosta  gorenjskih če
belarjev, gospod Ciril Jalen.

Domači čebelarji so nas povabili v dobro gostilno 
in nas pogostili z izvrstnim  kosilom , ki je  m inilo v 
prijetnem ozračju. Po kosilu smo se razdelili v dve 
skupini. Ena skupina si je  pod vodstvom g. Cirila Jal
na ogledala plemenilno postajo na Zelenici in se vpi
sa la v spom insko knjigo, drugi pa sm o si v Begu
njah ogledali koncentracijsko taborišče iz druge sve
tovne vojne.

Na koncu smo si ogledali še razvaline gradu Ka
men, ki se dviga pred dolino Drage. Od tam  smo se 
odpravili na sklepni del srečanja pri čebelnjaku gos
poda Arha. Tam smo v prijetnem okolju opazovali če
bele, ki so prinašale cvetni prah in medičino. Poslad
kali smo se z domačim  medom, zrelim i češnjam i in 
dobrotam i, ki jih  je  pripravila družina Arh.

Želimo si, da bi b ilo takšn ih  srečanj še več, saj 
si tako izmenjamo izkušnje in oplem enitim o naš 
vsak dan. Hvala vsem, ki s te  nam omogočili to  sre
čanje.

m S M & D d , , .

MARKO DEBEVEC
ČUŽA 7, 1360  VRHNIKA 
Tel., faks: (0 1 )7 5 5  12 82

Odprto: ob delavnikih od 9 .-1 2 . in od 16 .-18 . ure, ob sobotah od 9 .-12 . ure 
PREDELAVA VOSKA V SATNICE PO UGODNIH CENAH 

KUHA VOŠČIN IN TAKOJŠNJA MENJAVA VOŠČIN ZA SATNICE 
PREVZEM VOŠČIN SAMO V PROZORNIH PLASTIČNIH VREČAH DO 31. MARCA 2001

• IZDELUJEMO POLNOVREDNE BELJAKOVINSKE POGAČE ZA KRMLJENJE ČEBEL, PO ŽEUI Z DODATKOM TERAPEVT
SKIH SREDSTEV

• APNENOGEL • NOSEMAGEL • STIMULANS • VAROGEL
• NA DEBELO IN DROBNO PRODAJAMO VSO ČEBELARSKO OPREMO
• NAROČENO BLAGO POŠLJEMO TUDI PO HITRI PAKETNI POŠTI

Vse čebelarje In čebelarska društva obveščam o, da Izdelujem o hladno valjane, nelom ljlve satn lce vseh velikosti.

• V zvezi s tem imamo urejeno vso dokumentacijo in vse možnosti za izdelavo.
• Satnice izdelujemo z novimi sodobnimi stroji, velikost celic popolnoma ustreza naši kranjski čebeli.
• Vosek steriliziramo v oljnih sterilizatorjih pri 125°C.
• Priporočamo vam, da se za nakup satnic dogovorite v okviru čebelarskih društev (ugodnješa cena), po dogovoru 

pridemo po vosek tudi sami (če ga imate več kot 300 kg).
• Iz enega kilograma voska po dogovoru izdelamo od enajst do dvanajst AŽ satnic.
• Cene za predelavo voska v satnice so zelo ugodne, in sicer od 220 do 250 SIT za kilogram.
• Vosek odkupujemo po 600 do 700 SIT za kilogram.
• V zalogi imamo satnike, šestkrat vrtane, zbite in lepljene.

Med polaganjem venca našemu vzorniku ob prisot
nosti vodje P. P. pod Zelenico g. Cirila Jalna in pred
sednika ČD Karavake - Begunje g. Mira Prešerna.

Foto: Stane Držaj -  Ljubljana

Čebelarskemu krožku na osnovni šoli Begunje 
smo podarili Vehovčev nakladni panj in ga naselili s 
čebeljo družino. To je  bilo tud i sim bolno dejanje, saj 
nakladni panj na Gorenjskem še ni uveljavljen, zato 
je  prav, da se m ladina seznani z različnim i načini 
čebelarjenja in ima m ožnost izbire.

Gorenjski čebelarji so se spe t izkazali ko t dobri 
organizatorji in gostite lji. Najprej sm o si ogledali Če



USPEŠEN STROKOVNI OBISK PRIMORSKIH ČEBELARJEV V 
BOROVLJAH NA AVSTRIJSKEM KOROŠKEM

Čebelarji čebelarskih društev iz Kopra, Sežane, 
Postojne, Cerknice in Ilirske Bistrice sm o v soboto,
9 . septem bra, skupaj obiskali 6 . dneve CARNICE 
2 0 0 0  te r I. kongres ALPE-JADRAN in sejem čebe
larstva, ki je  bil od 8. do 10. septem bra v Borovljah 
na Koroškem . Tako na kongresu kot v sejemskem  
prostoru so se predstavila čebelarstva iz š tirih  ob
mejnih držav, Slovenije, Italije, Hrvaške in Avstrije. 
Zbralo se nas je  kar za dva avtobusa čebelarjev in 
njihovih žena. Prvi je  odpeljal iz Kopra, drugi iz Ilir
ske Bistrice.

Po prihodu v Borovlje sm o se odpravili na ogled 
tu ris tičn ih  znam enitosti kraja in v lepem sončnem 
dnevu uživali v vožnji z ladjo po Vrbskem jezeru.

Po vrnitvi smo si ogledali sejem sko prireditev s 
predstavitvijo opreme in drugih izdelkov sodelujočih. 
Popoldanski del je  bil namenjen obisku čebelarjev v 
Rožni dolin i, tovarne za izdelavo panjev, muzeja in 
drugih zanim ivosti. Proti večeru smo se čez mejni 
prehod Ljubelj vrnili v Slovenijo. Ustavili smo se na 
skupni večerji v gostišču M arinšek v Naklem, kjer 
smo ob zvokih glasbe, ki nas je  sprem lja la, zaple
sali te r se zadovoljni pozno zvečer srečno vrnili na 
svoje domove.

Ob koncu naj dodam, da je  bil najbolj zanim iv in 
koristen popoldanski ob isk pri čebelarjih, zlasti za-

EVROPSKE IZKUŠNJE PRI PRODAJI MEDU NA DOMU IN NOVA 
BLAGOVNA ZNAMKA SLOVENSKEGA MEDU

Milan Meglič

Dandanes se v čebelarstvu pojavljajo povsem novi 
problemi. Na prvo mesto lahko postavimo trgovino z 
medom in varstvo porabnika. Na eni strani se pojavlja 
čedalje večja ponudba medu iz različnih delov sveta, 
na drugi strani pa zlasti evropske države čedalje bolj 
spoznavajo pomembnost čebelarstva. Po domače po
vedano: med lahko uvozimo, opraševanja -  ne samo 
sadnega drevja in poljščin, ampak opraševanja na 
sploh -  pa ne moremo uvoziti. To je poglavitni razlog, 
zakaj napredne evropske države podpirajo ne samo ob
stoj, temveč tudi razvoj svojih čebelarstev.

Po novih predpisih je med prešel na področje živil, 
kot so na primer jajca, ribe, meso itd., to pa pomeni, 
d a je  zaradi varstva porabnikov poostrena kontrola nje
gove kakovosti.

Udeleženci 1. srečanja čebelarjev Alpe-Jadran v Borov
ljah na avstrijskem Koroškem.

radi izmenjave mnenj in izkušenj te r primerjav s če
belarjenjem pri nas. Manj zadovoljni smo bili s se
jem sko ponudbo. Slovenci sm o se kljub tem u do
bro predstavili, to  pa predvsem velja za Čebelarsko 
zvezo Slovenije. Čestitamo!

Ivan Šuštar,
predsednik ČD A. Žnideršič, Ilirska B istrica



Načela HACCP uvajajo tudi v čebelarstva.
Dobra informacija za slovenske čebelarje je, da ni 

komur v Evropski uniji zaradi teh novih predpisov ni bi
lo treba zapreti čebelnjaka.

Evropske države se zelo razlikujejo po strukturi če
belarjev. Tako so v nekaterih v večini poklicni čebelar 
ji, na primer v Grčiji, Španiji, delno tudi v Franciji in Ita
liji. V drugih državah večina čebelari z manjšim števi
lom panjev, na primer v Nemčiji, Švici, Avstriji itd. Ker 
se interesi teh dveh struktur v nekaterih podrobnostih 
razlikujejo, so za Slovenijo pomembne zlasti izkušnje 
držav s podobno strukturo, to je predvsem nekaterih 
srednjeevropskih držav, kot sta na primer Švica in 
Nemčija.

Na kratko bom skušal opisati prodajo medu in preo
stalih čebeljih pridelkov na domu v Švici, Nemčiji in Av
striji.

Š V IC A

Prodajo švicarskega medu imajo čebelarji v svojih ro
kah, večino ga prodajo sami, brez posredovanja trgov 
cev. Enoten znak kakovosti podeljujejo na podlagi te
renske analize, ki jo  izvajajo priučeni pregledniki za 
med. Leta 1999 se je  število preglednikov povečalo na 
163. Švicarska čebelarska zveza tesno sodeluje s Če
belarskim raziskovalnim inštitutom v Liebefeldu, ki skr
bi za izobrazbo preglednikov in izvaja tudi različne ana
lize medu. Etikete za med niso enotne, saj menijo, da 
je s tem dana večja možnost poudarjanja ožjega geo
grafskega izvora. Poleg tega ožji geografski izvor ni po
sebej zakonsko zavarovan. Prodajne cene švicarskega 
medu so za naše razmere kar visoke, saj stane kilo 
gram medu približno 21 švicarskih frankov (2.700 SIT). 
Cene oblikujejo neodvisno od tuje ponudbe na podlagi 
doma izračunanih cen pridelave, drži pa se jih večina 
čebelarjev. Čeprav je  Švica večnacionalna država, zelo 
poudarjajo pripadnost državi.

N E M Č IJ A

Nemčija uvozi velike količine medu. V zadnjih letih 
so poostrili kontrolo medu neposredno ob uvozu. Od 
mevni sta bili zlasti prepoved uvoza medu iz Kitajske 
zaradi ponarejenega medu in lanska zavrnitev velikih 
količin argentinskega medu, ker je  vseboval ostanke 
sredstev za zatiranje čebeljih bolezni in škodljivcev. Za
nimiva je  bila tudi zahteva po umiku dela kanadskega 
medu iz prodaje, ker je  vseboval ostanke antibiotikov. 
Zavrnitve in vzroki zanje so bili objavljeni v medijih.

Na splošno so cene medu v prodaji na drobno v 
Nemčiji od 4 do 26 DEM/kg. Najcenejši so medovi, 
uvoženi iz eksotičnih dežel, najdražja pa sta hojev med 
in med jesenske rese. Med je  najpogosteje polnjen v 
polkilogramske kozarce.

Po izvoru so nemški medovi v zgornjem cenovnem 
razredu, sledijo španski, kanadski, novozelandski, 
madžarski, grški itd.

Nemški čebelar ima povprečno po 10 panjev, med
100.000  čebelarji pa je  poklicnih samo približno 300.

Značilno za Nemčijo je, da kar 92 odstotkov vsega 
doma pridelanega medu čebelarji prodajo na svojem 
domu. Večina tega medu je  opremljena z nemško zaš

čitno znamko, polnjen pa je pa v enotnih, prav tako 
zaščitenih kozarcih. Manjše število čebelarjev je  vklju
čenih v različne »bio» oziroma »eko« linije, ki pa tržno 
gledano postajajo čedalje zanimivejše. Ob boljših leti
nah zlasti na manj naseljenih območjih nekaj medu pro
dajo tudi večjim trgovskim podjetjem ali pogodbenim 
polnilcem, zato se nemški med pojavlja tudi v t. i. bio- 
trgovinah in ponekod tudi v specializiranih oddelkih ve
likih samopostrežnih trgovin.

Za prodajo medu na domu v Nemčiji ni treba opravi
ti nikakršne analize. Prav zaradi tega Nemška čebelar 
ska zveza (DIB) sama opravi več tisoč kontrolnih ana
liz na leto. Nemški čebelarji so letos praznovali 75-let- 
nico enotne kolektivne znamke ECHTER DEUTSCHER 
HONIG. Kot edini čebelji pridelek v Nemčiji ima samo 
ta med pravico uporabljati logotip CMA (Central Mar 
ketinggesellschaft der deutschen Agrarwirtschaft mb- 
H) kot jasen dokaz strogih kontrol na podlagi zahtev 
CMA in Nemške čebelarske zveze. Čebelarji so na pra
vico do uporabe znaka CMA zelo ponosni. Strog notra
nji nadzor zagotavlja, da je  v zaščitenem kozarcu za 
med res samo visoko kakovosten nemški med. Zaš
čitno nalepko dobijo samo čebelarji -  člani DIB prek 
svojih čebelarskih organizacij. Vsakemu čebelarju, ki 
potrebuje najmanj 100 nalepk, DIB natisne tudi njegov 
naslov.

Nemška čebelarska zveza zalaga svoje člane tudi z 
različnim propagandnim gradivom. Zanimivo je videti na 
primer vaške tržnice, na katerih kmetje prodajajo svo
je  pridelke. Med vsemi stojnicami po videzu in ureje
nosti najbolj izstopa stojnica z medom in preostalimi 
čebeljimi pridelki: lep zunanji videz, propagandno gra
divo, zaščitna nalepka DIB z logotipom CMA, prodaja
lec pa je čisto navaden čebelar.

A V S T R IJ A

Avstrija je  šele pred nekaj leti vstopila v Evropsko 
unijo. Pravi avstrijski med je v trgovinah kar težko do
biti -  celo v specializiranih trgovinah z biohrano ga ni. 
Večino medu prodajo čebelarji sami na domu, in to brez 
poprejšnje analize. Le večji čebelarji so vključeni v tr 
govsko mrežo. Avstrijski čebelarji lahko kupijo etiketo 
za kakovosten avstrijski med v prosti prodaji. Za pri
dobitev zaščitne prelepke pa je  potrebna poprejšnja 
analiza, na podlagi katere čebelar prejme certifikat, ki 
mu daje pravico do uporabe zaščitne prelepke s kon
trolno številko OIB, to je  Avstrijske čebelarske zveze. 
Zaščitno prelepko, pridobljeno na podlagi certifikata 
oziroma analize, uporablja nekaj manj kot 10 odstot 
kov avstrijskih čebelarjev. Lani so uvedli tudi posebne 
kozarce za avstrijski med, vendar njihova uporaba še 
ni zaživela. Čebelarji na domu prodajajo svoj pridelek 
po približno 120 Asch/kg (to je  približno 1.800 SIT), v 
trgovini pa stane kilogram medu od 25 (za med nez
nanega izvora) do 130 Asch/kg (za avstrijski temni 
med).

S L O V E N IJA

V Sloveniji zdaj nastajajo večje domače ali tuje trgov
ske verige. Hkrati manjše trgovine propadajo ali pa pre
hajajo pod streho večjega sistema. Seveda pri tem



izgubijo svojo samostojnost. Večji sistemi zahtevajo 
večje količine po nižjih cenah. Razumeti je treba trgov
ce, da kupujejo tam, kjer je ceneje, saj jih  k temu sili
ta tako konkurenca kot želja po dobičku.

V Sloveniji je cena medu v prodaji na drobno -  gle
de na to, da ni še uveljavljena diferenciacija cen -  raz
meroma visoka in kot taka vabljiva za trgovce, saj lah 
ko z nakupom cenenega medu na svetovnem trgu pri 
nas dobro zaslužijo.

Čebelarska zveza Slovenije v preteklosti ni dovolj 
skrbela za prodajo domačega medu, predpisi pa so gle
de prodaje obravnavali predvsem večja čebelarstva in 
trgovce z medom. Čebelarji z manjšim številom panjev
-  in teh je  v Sloveniji velika večina -  so se znašli, ka
kor so vedeli in znali. Kljub temu da v Sloveniji lahko 
pridelamo dovolj medu za svojo lastno porabo, uvoza 
medu ne bo mogoče prepovedati, celo nasprotno: po
ceni tuji med bo kmalu huda konkurenca slovenskim 
čebelarjem. Smo torej v izjemno kritičnem obdobju, ča
sa za naše reakcije pa je  malo.

Ne moremo mimo dejstva, da večino slovenskega tr
ga z medom obvladuje nekaj trgovskih podjetij, tem pa 
se v zadnjem času pridružuje tudi nekaj večjih čebelar 
jev. Pogosto se dogaja, da doma pridelanega medu ni 
več mogoče prodati, čebelarji pa se v strahu, da bo 
še slabše, v sili zatekajo celo k razprodaji svojega me
du. Za večino slovenskih čebelarjev se kot možna re
šitev ponuja legalizacija prodaje na domu. Zato, čebe
larji, izrabimo to tržno nišo v naš prid! Pri tem je seve
da pomembno jasno vedeti, kaj in kako lahko čebelar 
prodaja na domu. Samo upamo lahko, da bodo ustrez 
ni predpisi kmalu objavljeni, čebelarji pa se začnimo na 
to možnost pripravljati že zdaj.

Zavedati se moramo, da je  od uspešne prodaje me
du odvisen prihodnji razvoj slovenskega čebelarstva. 
Pri tem imam v mislih vse slovenske čebelarje, tako 
nekaj poklicnih čebelarjev kot tudi vseh preostalih
8 .000  čebelarjev z manjšim številom panjev.

Zato zberimo pogum. Povejmo, kdo smo, kaj imamo, 
kaj lahko ponudimo, in predvsem, zakaj naj bi se po
rabnik odločil prav za naš doma pridelan med.

Izrabimo naše prednosti, kot so:
-  čista narava in raznolikost flore,
-  opraševanje -  našo naravo oprašujejo naše čebele,
-  obvladovanje celotnega pridelovalnega procesa

nam daje možnost odpiranja pridelovalnega procesa: 
odprimo naše čebelnjake, pokažimo kupcem, kako če
bele proizvajajo med, kako čebelarji skrbimo za med 
od nastajanja v satju do kozarca -  s tem bomo mimo
grede vzbudili v porabniku dvom, češ, v kakšnih raz
merah pa je  nastal med neznanega izvora, kako so v 
neki daljni deželi za med skrbeli med njegovim nasta
janjem v panju, med točenjem, skladiščenjem itd.

Visoko kakovosten med je  možno pridelati v katerem 
koli panju. Seveda pa so od panjskega sistema in teh
nologije čebelarjenja zelo odvisni tudi stroški na enoto 
pridelka.

Predvsem tehnologija čebelarjenja je odvisna tudi od 
znanja, zato je  treba temu dati poseben poudarek, 
hkrati pa je  treba poznati tudi cilje. Naš cilj je torej 
predvsem visoka kakovost medu in drugih čebeljih

pridelkov. Ne zanemarjamo tudi količin, vendar je  na 
prvem mestu kakovost, saj se zavedamo, da smo lah
ko konkurenčni samo po kakovosti.

EKOLOŠKO ČEBELARSTVO rešitev za slovensko 
čebelarstvo?

Po smernicah Evropske unije veljajo za priznanje sta
tusa »ekološko čebelarstvo« med drugim naslednja me
rila:

-  Satnice morajo izvirati samo iz ekološkega čebe
larstva.

-  Čebel načelno ne smemo krmiti, če pa jih, mora
mo to storiti samo z ekološko pridelanim sladkorjem 
(možne so začasne izjeme).

- Maticam ni dovoljeno rezati kril.
-  Zatiranje varoe je dovoljeno samo z organskimi ki

slinami -  mravljinčno in mlečno -  ter z eteričnimi olji 
itd.

Glede na to bo ekološko čebelarjenje za slovenske
ga čebelarja trd oreh. Za prehod v ekološko čebelars
tvo bomo potrebovali veliko novega znanja, časa in 
energije (teh predpisov sicer v Sloveniji še ni).

Nekaj pomembnejših pojmov:
MED JE ŽIVILO. -  Ker je  med po novih predpisih 

opredeljen kot živilo, ga ne smemo več propagirati kot 
zdravilo, ampak samo kot živilo. V medu ne sme biti 
ostankov težkih kovin (ki so posledica neprimerne po
sode, neprimernega okolja), pesticidov (sredstva za 
zaščito rastlin) in akaricidov (sredstva za zatiranje va
roe). Poglavitno vodilo novih veterinarsko-sanitarnih 
predpisov v Sloveniji je  varstvo zdravja porabnikov.

HACCP -  »Hazard analysis and critical control 
points«, slovensko: analiza nevarnosti in obvladovanje 
kritičnih točk. Če bomo čebelarji upoštevali načela 
HACCP že v procesu pridelave medu, bomo za porab
nika naredili več, kot predvideva državna kontrolna 
analiza medu, na primer od prehoda meje naprej 
(pomembnost nadzora pridelovalnega procesa).

PROIZVODNJA MEDU -  Med je proizvod čebel! Me 
du ne proizvaja ne čebelar ne trgovec!

PRIDELAVA MEDU je  celoten proces od cveta do ko
zarca. Čebelar vsebinsko ne posega v pridelavo, am
pak samo skrbi, da pridelava poteka čim bolj racional 
no in brez nevarnosti za kakovost medu.

ČEBELARSKA TOČILNICA -  To je  prostor, v katerem 
čebelar -  toči -  pretaka gotov proizvod, tj. med iz ene 
posode (iz satja) v drugo posodo. Večina slovenskih če
belarjev toči med v čebelnjaku ali v priložnostno pose
bej za ta namen pripravljenem prostoru na domačiji.

PRAPRIDELAVA obsega celoten pridelovalni proces 
medu, torej nastajanje medu v panju ter čebelarsko to
čenje, vključno s precejanjem in posnemanjem. Defini
cijo prapridelave so v Nemčiji uveljavili nemški čebe
larji, sledijo pa jim  tudi čebelarji v Avstriji. Ugotovitev, 
da je  med proizvod čebel, in obrazložitev pojma »pra- 
pridelava« v čebelarstvu sta se izkazala kot zelo po
membna pri razlagi novih veterinarsko- sanitarnih pred
pisov (kje je  meja veljavnosti veterinarsko-sanitarne za
konodaje).



TOČILNICA -  s stališča polnilca ali trgovca pome
ni enako kot POLNILNICA -  polnjenje medu v končno 
embalažo za trg oziroma za prodajo na drobno.

PREDELAVA MEDU je  proces, med katerim med z 
dodajanjem drugih snovi spreminja svoje prvotne last
nosti. Na primer predelava medu kot surovine v bon
bone ali izdelava piškotov, pri čemer kot sladilo upo
rabljajo med, izdelava kozmetičnih izdelkov ali zdravil
nih krem z dodatkom čebeljih pridelkov itd. S predela
vo medu se slovenski čebelarji načelno ne ukvarjajo, 
saj le-ta zahteva posebne pogoje.

NOVA BLAGOVNA ZNAMKA
SLOVENSKEGA MEDU
Polna štiri leta so potekale priprave na novo blagov

no znamko. Po vseh naporih je  stvar dozorela in ČZS 
je  23. februarja 2000 na Urad RS za intelektualno last
nino vložila prijavo za zaščito oznake nove kolektivne 
blagovne znamke. Na vlado RS je Čebelarska zveza 
Slovenije že 16. marca 2000 vložila še zahtevek za 
uporabo imena »slovenski« (slovenski med). Vlada je 
reševanje te zadeve prepustila Ministrstvu za kmetijs
tvo, gozdarstvo in prehrano. Vendar se je zadeva za
vlekla, kajti resorno ministrstvo še do zdaj ni dalo po
zitivnega mnenja glede uporabe tega imena. Zato bla
govna znamka doslej še ni registrirana.

Na podlagi Zakona o kmetijstvu, Uradni list R Slove
nije, št. 54, 2000, se je ČZS prijavila tudi na razpis za 
pripravo projekta geografske zaščite medu. 46. člen 
omenjenega zakona namreč omogoča zaščito geograf
skega izvora izjemoma za območje celotne države.

ČZS je v minulem letu izobrazila in podelila licence 
več kot 60 preglednikom za med, ki bodo aktivno de
lovali v sistemu nove blagovne znamke. Ker slovenski 
čebelarji s tem uvajamo dokumentirano kontrolo pride
lovalnega procesa, želimo zadostiti ne samo zahtevam 
po higienski pridelavi medu, ampak -  ob upoštevanju

načel HACCP -  tudi v pridelovalnem procesu zagotoviti 
še večjo mero varstva, kot jo  predvidevajo državni pred
pisi. Seveda bomo morali biti resni in pošteni, pri tem 
pa računamo, da nam bodo stale ob strani tudi naše 
strokovne servisne službe (zdaj so to Veterinarski za
vod z veterinarji pospeševalci, Kmetijski inštitut Slove
nije, Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano 
itd.) in nam pomagale tako pri oživitvi naše blagovne 
znamke kot tudi pri uvedbi zaščite geografskega izvo
ra slovenskega medu na podlagi omenjenega zakona.

Nova blagovna znamka za med in zaščita geograf
skega izvora medu še ne pomenita, da bo prodaja do
mačega medu potem tekla kar sama po sebi. Potre
bovali bomo še veliko energije in dodatnega znanja. 
Prepričan pa sem, da bomo čebelarji hitro obvladali 
tudi čebelarski marketing in si s tem zagotovili ne 
samo svoj obstoj, ampak tudi nadaljnji razvoj sloven
skega čebelarstva.

ZADNJA NOVICA:
Čebelarska zveza Slovenije je 26. oktobra 2000  

končno prejela težko pričakovano soglasje vlade Re
publike Slovenije za uporabo izraza »slovenski« v bla
govni znamki slovenskega medu. 0 nadaljnjih aktiv
nostih ČZS na tem področju vas bomo obvestili v na
slednji številki Slovenskega čebelarja.

Viri:
Pridelava in kontrola medu v okviru kolektivne blagovne 

znamke za slovenski med, ČZS in BTF, Ljubljana 1999.
Wir über uns, Deutscher Imkerbund e.V., 1995.
Kontrollierter Scweizer Qualitätshonig, Schweizerisches 

Zentrum für Bienenforschung, Liebefeld, Bern 1997.
Deutsches Bienen Journal, 11/99.
Das Österreichische Honigqualitatssiegel, Bienenvater, št.

6 . 2000 .
Jubiläums-Journal 2000, 75 Jahre Echter Deutscher Honig, 

Deutscher Imkerbund e.V., 2000.
Kalender des Schweizer Imkers, 2000.

ALOJZ LUPINC
Marca letos je  v 92. letu staro

sti v vasi Praprot pri Nabrežini za
pustil svoje čebelice in tostransko 
življenje zamejski rojak Alojz Lu
pine. Rodil se je  leta 1907  v kmeč
ki družini kot najm lajši izmed os
mih otrok.

Nad čebelam i se je  navdušil kot dvanajstletni de
ček, ko je  sprem lja l očeta na sejem v Sežano.

Na pot sta šla z vozom z volovsko vprego in mali 
Alojz je  imel rojstn i dan. Kot darilo za rojstni dan si 
je  zaželel, da mu oče kupi panj s čebelam i, ki so

jih  takra t med drugim  prodajali tud i na sejm ih. Poz
neje je  vedno rad pripovedoval, da očeta ni mogel 
prositi, kot pravi pesem, naj mu kupi avto, ampak 
»tata, kupi mi čebele«.

Čebele v panju sta z vozom pripeljala domov in 
skupaj začela čebelariti. Majhen čebelnjak sta po
stavila na sončno mesto, s katerega se razprostira 
čudovit pogled na morje. Alojz se je  takra t tako  za
ljubil v svoje čebelice, da jih  je  zvesto in vdano os
krboval vse do konca svojega življenja. Leta 1989  
je  za 80  let delovanja v čebelarstvu prejel odličje An
tona Janše I. stopnje. To ga je  zelo osrečevalo zad
nja leta življenja.



Že od vsega začetka je  bil naročen na Slovenske
ga čebelarja in je  redno prebiral novosti in nasvete 
za čebelarjenje. S slovenskim i čebelarji se je  ude
ležil tud i svetovnega čebelarskega kongresa v Mos
kvi. Slika Antona Janše je  vedno visela na vidnem 
mestu v hiši. Bil je  vesel in družaben, njegov naj
večji prijatelj pa je  bilo g lasilo  Slovenski čebelar, 
kljub temu da je  imel veliko prijateljev čebelarjev tu 
di onkraj meje, na slovenskem  Krasu.

Bil je  zaveden in pokončen Slovenec. Zadnja leta 
je  obžaloval, da je  pokrajinsko Čebelarsko društvo 
Trst, v katerem so še pred nekaj leti govorili le slo
vensko in ki ga je  dolga leta vodil zaslužni prof. Ter
čelj, prešlo v ita lijanske roke, tako da so od takra t 
na srečanjih govorili samo ita lijansko. Sicer pa je  bil 
Alojz poleg velikega števila slovenskih čebelarjev do 
sm rti njegov član.

Alojz je  do 80. leta čebelaril s 30 AŽ panji, zdaj 
pa sta v čebelnjaku osta la še dva naseljena panja 
kot živa spomenika dejavnosti, vztrajnosti in radosti 
pokojnega Alojza Lupinca.

M ili akordi zbora Fantje izpod Grmade so odme
vali čez kraško gmajno Alojzu v slovo »lahka naj ti 
bode domača slovenska zemljica«, tis ta  zemljica, ki 
jo  je  dragi Alojz tako ljubil.

Bogomila Lupine Praprot -  Nabrežina

Dr. SREČKO VEHOVEC
Septembra 2 0 0 0  smo se poslo

vili od živinozdravnika in čebelarja 
dr. Srečka Vehovca, člana Čebelar
ske družine Brito f Predoslje.

Rodil se je  novembra 1 929  v 
Moravčah pri Domžalah, kjer je  
preživel tudi vojno. Po vojni je  obi

skoval gimnazijo v Kranju in pozneje dip lom iral na 
Veterinarski faku lte ti v Zagrebu. Z dušo in srcem je  
živel za svoj poklic in ob upokojitvi si je  izpolnil svo
jo  davno željo im eti svoje čebele. Ob njih je  preživel 
ves prosti čas. Umrl je  na isti dan kot pred štirim i 
leti njegov m entor in prijate lj, čebelar gospod Peter 
Sajovic.

Ohranili ga bomo v lepem spominu.

Čebelarska družina  
B rito f Predoslje

PAVLI KERT
Ko je  bila pomlad v najlepšem 

cvetočem prebujanju iz zimskega 
spanja, smo se čebelarji ČD Pre
valje poslovili od dolgoletnega čla
na Pavlija Kerta.

Rodil se je  januarja 1927  na 
Jamnici v bližini vasice Šentanel. 

Vse svoje življenje je  posvetil delu na km etiji. Ljubil 
je  svojo km etijo in zemljo, na kateri je  preživel vse 
svoje dni. V veliko veselje so mu bile prijateljice če

bele. V društvu je  bil vzoren član, čebelarjem  pa do
ber prijate lj. Prejel je  odličje Antona Janše III. stop
nje.

V Čebelarskem društvu Prevalje bomo našega Pa
vlija zelo pogrešali in vsi ga bomo ohranili v lepem 
spominu.

Čebelarsko društvo Prevalje

DUŠAN MEDVED
H H n  imeli smo ljudi, v poljani cvet, ime- 

l! smo jih , vrhu gore h ra s t... Tako je 
že v davni preteklosti zapisal sloven- 
ski pesnik o nekaterih zaslužnih ro- 
jakih. Zdaj nas drug za drugim poča- 
s i n j i m i  

di naš dragi prijatelj Dušan Medved. 
Knjiga njegovega življenja s e je  odpr

la leta 1921 v Oplotnici in se za vedno zaprla letos po
leti. Če polistamo po tej knjigi, bomo v njej našli boga
te življenjske izkušnje ter veliko lepega, spodbudnega 
in koristnega o njegovi čebelarski žilici.

Doma so imeli veliko hišo, v kateri je  stanoval tudi 
krajevni zdravnik, ki je  bil prav tako čebelar. Pri njem 
je  prvič gledal, kako se čebelari. Kot majhnega dečka 
ga je  čebelarjenje tako prevzelo, da tega ni nikoli po
zabil. Nekaj podobnega so doživljali tudi številni drugi 
čebelarji.

Ko je odrastel in se po drugi svetovni vojni vrnil do
mov, je  začel čebelariti. Pravi prostor za to je našel na 
ženinem domu v Zrečah. Sprva je  imel dunajski pavi
ljon z osmimi panji. Takrat so jim  rekli »kranjičeki«. Ker 
je  hotel bolje čebelariti, si je  čebelnjak postavil na do
mačem vrtu. Vanj je  postavil 36 AŽ panjev, točilo in dru
go čebelarsko orodje. Tako je čebelaril 11 let, dokler 
ni leta 1951 odšel na novo delovno mesto v Ljubljano 
in za nekaj časa opustil čebelarjenje. Ko se je bližala 
upokojitev, se je  znova odločil za čebelarstvo. Leta 
1977 je  v Savudriji, natančneje v kraju Sosi, postavil 
100 do 160 ameriških LR panjev in z njimi zares 
uspešno čebelaril do svoje bolezni leta 1997. Bil je 
velik privrženec standardnega LR panja.

Ob teh suhoparnih podatkih naj na kratko opišem 
še njegovo čebelarsko delovanje in predstvim njegov 
»duhovni obraz«. O Dušanu ni težko povedati kaj zani 
mivega, koristnega in prijetnega, če si ga vsaj enkrat 
slišal predavati. Bil je  imeniten govornik. Čebelarsko 
problematiko je neverjetno dobro obvladal in je posa
mezne točke obdelal zelo metodično, presnetljivo jasno 
in natančno. Prišlo nam je skoraj že v navado, da smo 
na vsakem našem zborovanju, bodisi društvenem bo
disi vseslovenskem, pričakovali tudi njegov prispevek, 
še zlasti, če je  šlo za kako resno vprašanje. Kot dober 
poznavalec tujih jezikov je  na vseslovenskih čebelar
skih zborovanjih pogosto tekoče prevajal zlasti nem
ške predavatelje, večkrat pa je  kot prevajalec in sode
lavec Zveze spremljal v tujino tudi njene funkcionarje 
in strokovnjake kot strokovni tolmač.

Ko smo po naših zimskih čebelarskih večerih včasih 
želeli »diskusijo nadaljevati«, smo zavili v bližnjo Oper
no klet, k Lovcu ali kam drugam. Debata je  bila pogo



sto vroča in strokovno resna, kajti znanost je  »stroga 
gospa«. Ob takih priložnostih je  bilo nadvse lepo in pri
jetno poslušati našega Dušana, zlasti če je šlo za 
kako pomembno stvar. Kot smo v šali rekli, je  včasih 
izbruhnila celo prava »panjska vojna«.

Dušan je bil postaven mož, prijetnega nastopa, nje
gov lep bariton, ki je  bil zelo simpatičen tudi zaradi bla
gega štajerskega prizvoka, pa je  obvezno spremljal tu
di prijazen in simpatičen nasmeh. Zato ni čudno, da 
so v Umagu, v bližini katerega je  čebelaril, tudi tujci

dobesedno drli k njegovi stojnici z medom, ki ga je  tam 
prodajal -  bolj iz zabave kot iz prave potrebe.

To je  samo nekaj utrinkov iz življenja našega drage
ga Dušana Medveda, to je le  nekaj vrstic iz 79 let ob
segajoče knjige njegovega uspešnega življenja. Naj ži
vi njegov spomin, med našimi čebelarji pa naj bo čim 
več njegovih posnemovalcev!

Čebelarsko društvo Ljubljana Center, 
prof. dr. Jure Senegačnik

C
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ebelarski kongres
EVROPSKA KONFERENCA Z NASLOVOM »MOLEKULARNI 

MEHANIZMI ODPORNOSTI ČEBEL PRI ČEBELJIH BOLEZNIH«
dr. Janez Poklukar, Kmetijski inštitut Slovenije

I. DEL

V Kralupyh pri Pragi na Češkem je bilo od 17. do 19. 
oktobra 2000 letošnje največje znanstveno srečanje 
čebelarskih strokovnjakov z naslovom »Molekularni me
hanizmi odpornosti čebel pri čebeljih boleznih«. Iz Slo
venije sva se konference udeležila in na njej dejavno 
sodelovala A. Gregorc in J. Poklukar.

Simpozij je organiziral in vodil mednarodni organiza
cijski komite pod vodstvom R. F. A. Moritza. Tehnično 
so ga odlično izvedli sodelavci čebelarskega inštituta 
v Dolu pri Pragi, predvsem V. Vesely in D. Titera. Ude
ležbo na mednarodni konferenci mi je finančno omo
gočil Kmetijski inštitut Slovenije in ob tej priložnosti se 
za to se najlepše zahvaljujem direktorju KIS-a, gospo
du S. Glihi.

Osrednja ideja mednarodne konference je bila zbra
ti vodilne znanstvenike na področju fiziologije žuželk in 
čebelarstva. Govorili naj bi predvsem o dosežkih na po
dročju uporabe orodij molekularne genetike in predsta
vili uporabljene metode dela. Programje obsegal osem 
simpozijev, na katerih so strokovnjaki obravnavali bio
loško ozadje čebeljih bolezni, znane mehanizme odpor
nosti pri gostiteljih in znane molekularne mehanizme, 
vpletene v boj gostitelj -  povzročitelj bolezni.

1. Biologija varoe
S. Fuchs iz Oberursla je v uvodnem predavanju pou

daril, da v skladu z najnovejšimi odkritji rod Varroa lah
ko delimo najmanj na dve vrsti, ki se delita še v števil
ne podvrste. Varroa jacobsoni je po večini omejena na 
indijsko čebelo in domači čebeli ni pretirano škodljiva. 
Domačo čebelo zajeda druga vrsta, imenovana Varroa 
destructor.

Že več kot trideset let so aktualne raziskave pove
zane z odpornostjo čebel proti varozi. Veliko vemo o

razmnoževanju varoj v celicah, manj je znanega o de
javnikih, ki pritegnejo varoo v celico neposredno pred 
pokritjem le-te. Tudi o odmiranju varoj ni veliko znane
ga. Na podnicah panjev po navadi ujamemo le del va
roj. Ne vemo, kam izginejo preostale in kako se te raz
širjajo po panjih.

Obetavni so rezultati raziskav čistilnega vedenja če
bel, predvsem odstranjevanja obolele zalege in otresal 
no-obiralnega vedenja. Vse našteto je bolj ali manj zna
čilno za dogajanje znotraj čebeljega panja. Vse dogaja
nje v zvezi z varozo zunaj panja pa je  še neznano in bo 
predmet intenzivnih raziskav v prihodnosti.

S. Streit je skupaj s sodelavci predstavil računalniš
ko modeliranje razširjanja Varroe destructor znotraj če
belje populacije na podlagi SeSAm programa. Model v 
največji možni meri simulira dejansko stanje v naravi. 
Na ta način skušajo dodatno razjasniti epidemiologijo 
varoze in ugotoviti vpliv posameznih elementov na 
stopnjo razširjenosti te bolezni.

Varoa s svojimi vbodi poškoduje čebele in ličinke. 
Med drugim prenaša na čebele tudi posamezne viru
se, to pa so dokazali ob primeru virusa deformiranih 
kril. S. Nordstrom je podrobno opisala razširjanje viru
sa deformiranih kril med panjsko varoo in prenos viru
sa na čebele. Ko se virus v panju dovolj razširi, se lah
ko neposredno z obolelimi čebelami brez posredova
nja varoj širi tudi v sosednje panje. Varoe so za viruse 
koristne predvsem v prvem obdobju, ko je  virus še raz
meroma redek.

G. Topolska iz Poljske je  s sodelavci raziskala vpliv 
neprimernega zdravljenja akutne paralize čebel, kate
re posledica je  odmiranje čebeljih družin. Čebelarji so 
prepričani, da je  stanje kritično, če se pred panji poja
vijo čebele z zakrnelimi krili, in pozabljajo, da so drugi



virusi še bolj nevarni. Med temi je  gotovo virus akutne 
paralize čebel. V vzorcih odmrlih čebeljih družin so le
ta 1998 skoraj vedno odkrili tudi navzočnost tega vi- 
rusa. Že pred tem so dokazali, da ta nevarni virus po
maga širiti prav varoa.

2. Biologija hude gnilobe čebelje zalege
H. Hansen je  v uvodnem predavanju navedel nekaj 

splošnih podatkov o povzročitelju hude gnilobe čebe
lje zalege Paenibacillus larvae. Na infekcijo so najbolj 
občutljive ličinke, stare od 24 do 28 ur. Starejše ličin
ke obolijo samo, če so okužene z večjimi številom spor 
bacila. Odpornost čebeljih družin proti hudi gnilobi za
lege je tesno povezana s prehrano, predvsem z de
ležem cvetnega prahu v njej. Zelo pomembna je  tudi 
lastnost odkrivanja obolele pokrite zalege. Čebele na
mreč lahko odkrijejo obolelo ličinko, še preden ta tako 
zboli, da je to opazno tudi navzven, in jo  neškodljivo 
odstranijo. Ni čudno, da je zelo težavno primerjati po
javnost kliničnih simptomov hude gnilobe s številom 
spor v medu. Za izbruh bolezni je navadno potreben 
neki zunanji stresni dejavnik, med drugim tudi varoza 
čebel, čeprav to še ni dokončno dokazano. Vsekakor 
pa moramo pri tehnoloških postopkih pri čebelah v pri
hodnje čim bolj zmanjšati uporabo različnih antibiotikov. 
Neškodljivo odstranjevanje obolele zalege s hkratnim 
pretresanjem čebel in razkuževanjem opreme znatno 
zmanjša število spor in omogoči čebelarjenje brez hu
de gnilobe.

De Graaf je skupaj s sodelavci predstavil epidemio
loško raziskavo navzočnosti spor P. larvae v belgijskem 
medu. Raziskali so 1300 vzorcev medu in navzočnost 
spor povzročitelja hude gnilobe odkrili v 155 vzorcih. 
Ugotovili so, da je večje število spor mogoče najti v 
bližini krajev, na katerih so se v preteklosti pojavili kli
nični znaki bolezni. V posameznih primerih v panjih ni
so opazili nobenih znamenj bolezni, čeprav je bilo šte
vilo spor v medu veliko in čeprav so bile spore navzo
če celo na zalegi. Za izbruh bolezni je namreč potreb
nih več dejavnikov, brez dvoma pa ima poleg števila 
spor pomembno vlogo tudi fiziološko stanje čebelje 
družine.

A. Gregorc je opisal svoje raziskave histoloških spre
memb površinskih celic srednjega črevesa čebeljih li
čink. Ugotovil je, da amitraz sproži proces programira
nega odmrtja celice, nasprotno pa P. larvae povzroči 
samo nekrozo celic. Uporabljene metode bodo zelo 
uporabne pri prihodnjem preučevanju delovanja akari- 
cidov in antibiotikov na tkivo čebel v vseh razvojnih sta
dijih.

Pogosto se pri hudi gnilobi zalege pojavlja vprašanje 
načina dodajanja antibiotikov v čebelje družine. Get-

chev je  skupaj s sodelavci primerjal uspešnost dodaja
nja oksitetraciklina v koncentriranem sladkornem siru
pu (krmljenje čebel) in v sladkornem prahu (posipanje 
čebel). Z dvakratnim posipanjem čebel s sladkornim 
prahom so dosegli precej boljši rezultat kot s trikrat
nim krmljenjem z zdravilom v sladkornem sirupu.

3. Mehanizmi odpornosti čebel proti varozi
P. Rosenkranz je analiziral fiziološke, vedenjske in 

okoljske dejavnike, ki zmanjšujejo razmnoževanje varoe 
ter jo  tako »prilagajajo* čebelam. Zmanjšana reproduk
cija varoj je posledica temperature v čebeljem gnezdu, 
dobe stadija pokrite zalege, specifičnih dejavnikov he- 
molimfe ličink in je kot taka znamenje medsebojne pri
lagojenosti čebel in varoe. Še vedno ne vemo, kateri 
dražljaj pri varoi po njenem vstopu v čebeljo celico pov
zroči oogenezo (razvoj jajčec).

Čebele nadzirajo razvoj varoe tudi z obiranjem, de
javnim preganjanjem varoe in s čiščenjem okužene za
lege. Te vedenjske lastnosti pa v populaciji domače če
bele še niso dovolj utrjene, variabilnost lastnosti je še 
vedno zelo velika. Pričakujemo lahko pospešeno narav
no selekcijo, usmerjeno v medsebojno prilagajanje do
mače čebele in varoe.

R. Buchler je opisal izvajanje projekta analize odpor
nosti čebel na varoo na hrvaškem otoku Unije. Ob kon
cu prvega leta so imeli velike izgube čebel, med posa
meznimi rodovi pa v stopnji okužbe z varoo ni bilo zna
čilne razlike. Drugo leto poskusa so bili rezultati pre
cej drugačni, to jesen pa je bil naravni odpad varoe iz
jemno majhen. Opazili so nekatere zelo zanimive razli
ke med posameznimi rodovi čebel, zlasti pri reproduk
ciji in pri deležu poškodovanih varoj.

V svojem prispevku (J. Poklukar) sem potrdil ugod
no novico, da tudi v Sloveniji letos opažamo manjšo 
agresivnost varoe. Zmanjšanje je  v neposredni pove
zavi z intenzivnim odstranjevanjem odmrle zalege pri 
čebelah, to pa smo ugotovili s terenskim poskusom pri 
23 čebeljih družinah v več ponovitvah. Za analizo tega 
smo uporabili pri nas na novo prilagojeno in razvito me
todo hitrega zamrzovanja zalege z uporabo tekočega 
dušika. S tem smo izločili vpliv tujega vonja na čistilno 
reakcijo čebel, vsaka čebelja družina pa je čistila svo
jo lastno zalego.

J. Wilde je predstavil zanimivo dejstvo, da v Nepalu 
domače čebele (A. mellifera) ne umirajo zaradi varoze, 
ampak zaradi napadov drugega zajedavca, to je Tropi- 
lelaps clareae. Čudno je, da kljub očitni navzočnosti va
roe pri čebeljih družinah Apis cerana na bližnjih doma
čih čebelah po pravilu ni nobene varoe. Pravih vzrokov 
za to presenetljivo stanje ne poznamo.

(Nadaljevanje prihodnjič)

PREDLOGI ZA ODLIČJA Antona JANŠE, Petra Pavla GLAVARJA in Antona ŽNIDERŠIČA
Vodstva društev naj do 15. februarja 2001 na ČZS pošljejo predloge za odličja A. Janše I. stopnje ter za 

nagradi P. P. Glavarja in A. Žnideršiča. Predloge morajo pred občnim zborom ČZS obravnavati pristojne komi
sije in upravni odbor ČZS.

Pravilnik o odlikovanjih, priznanjih in nagradah je bil objavljen v Slovenskem čebelarju, št. 1 1 /98 , str. 3 1 1 - 
313, povsem nove obrazce za prijavo kandidatov pa vam pošljemo brezplačno.



DELOVNI ČAS:
Vsak dan od 8. do 12. ure in od 15. do 18. ure, 

ob sobotah od 9. do 12. ure.

V mesecu septembru je g. Zdešar 
med vsemi izpolnjenimi kuponi 

izžrebal dobitnika 
Slavne nagrade

g. Andreja Kečkeša, ki je prejel 
4-satno točilo za med RSF

IZDELAVA ČEBELARSKE OPREME IN TRGOVINA

Na zalogi imamo velik izbor čebelarske opreme.

Pri gotovinskem nakupu čebelarske opreme v vrednosti več 
kot 5.000 SIT, priznamo čebelarjem z veljavno člansko 

izkaznico 4 % popust.

IP S a r

NAROČENO BLAGO VAM LAHKO 
ODPOŠLJEMO S PAKETNO POŠTO

LOGAR TRADE, čebelarstvo, proizvodnja in trgovina, d.o.o.
Zupanova 1, 4208 Šenčur, tel.: 04 25 19 410, faks: 04 25 19 415

e-pošta: logar-trade@siol.net

PODJETJE METALIC, d.o.o.
Šmartinska 252, 1260 Ljubljana-Polje

Podjetje METALIC, d.o.o., vam ponuja izjemno uspešno 
napravo E K 0 FOG 2 0 0 3  z bencinskim  agregatom te r do- 
zatorje s sto ja lom , za katere lahko kot pogonsko sred
stvo uporabijo vse vrste elektroagregatov. Napravi sta na
menjeni zatiranju varoe pri čebelah. Za obe napravi so 
na voljo tud i zaščitne šobe za dozator. Društva imajo 
možnost nakupa omenjenih naprav z občinskim i subven
cijam i, za pridobitev katerih izdamo strokovno mnenje ve
terinarske službe. Napravi si je  mogoče tud i izposoditi.

Za vse potrebne informacije smo vam na voljo od ponedeljka do petka od 7. do 20. ure, med sezono pa 
tudi ob sobotah in nedeljah na tel. številkah: 0 1 /5 2  92 246, 0 1 /5 2  93 436, GSM: 0 4 1 /7 1 8  743.



SEZNAM TRGOVIN, V KATERIH SO ČEBELARJI 
-  IMETNIKI ČLANSKE IZKAZNICE -  DECEMBRA 

UPRAVIČENI DO POSEBNIH POPUSTOV PRI NAKUPIH
Ker se je  Čebelarska zveza Slovenije odpovedala dohodku od 

reklam , ki jih  objavljamo v reviji Slovenski čebelar, v korist čebe
larjev članov, lahko vsi člani društev, ki prejemajo revijo Slovenski 
čebelar, pri nakupih s posebno člansko kartico v čebelarskih in 
drugih trgovinah uveljavljajo do 10-odstotne popuste. ČZS je do
slej sklenila pogodbe z osmimi podjetji, prizadevali pa si bomo, 
da jih bo vsako leto več. Tako bodo čebelarji, imetniki članske 
kartice, dobili ob nakupih s popusti delno ali v celoti povrnjeno 
članarino ČZS.

Vse čebelarje in predvsem vodstva društev prosimo, da s to ugodnostjo, ki jo ČZS ponuja svojim članom, 
seznanijo vse nečlane in »družinske člane«.

TRGOVINE S POPUSTI V MESECU DECEMBRU:

1. APIS M & D, d.o.o., Čuža 7, VRHNIKA, daje imetnikom veljavne članske kartice 4-odstotni popust pri 
nakupu in gotovinskem plačilu čebelarske opreme v vrednosti več kot 5 .000 SIT le na sedežu podjetja.

2. ČEBELARSKA ZADRUGA NEKTAR, Novo Polje c. X I/17, Novo Polje, daje imetnikom veljavne članske 
kartice 5-odstotni popust pri nakupu v vrednosti več kot 5 .000 SIT za vse prodajne artikle.

3. ČEBELARSKA ZVEZA MARIBOR, Tyrševa ul. 26, Maribor, daje imetnikom veljavne članske kartice 5- 
odstotni popust pri nakupu čebelarske opreme in drobnega pribora v vrednosti od 5.000 do 10 .000 SIT in 
10-odstotni popust pri nakupih v vrednosti več kot 10 .001 SIT.

4. LOGAR TRADE, čebelarstvo, proizvodnja in trgovina d.o.o., Zupanova 1, 4208  Šenčur, daje imetnikom 
veljavne članske kartice 4-odstotni popust pri gotovinskem plačilu čebelarske opreme v vrednosti več kot
5 .001 SIT le na sedežu podjetja.

5. MEDEX INTERNATIONAL, d.d., Linhartova 49a, LJUBLJANA, daje imetnikom veljavne članske kartice 
5-odstotni popust pri nakupu čebelarske opreme v vrednosti do 9 .999  SIT in 10-odstotni popust pri naku
pih v vrednosti več kot 10 .000 SIT.

6. RIHAR JOŽE, s. p., čebelarstvo in izdelava čebelarske opreme, Gabrje 42, DOBROVA, daje imetnikom 
veljavne članske kartice 4-odstotni popust pri nakupu v vrednosti več kot 5 .000 SIT.

7. VELETRGOVINA VEMA eksport -  import d.d., Tržaška cesta 65, MARIBOR, daje imetnikom veljavne 
članske kartice 5-odstotni popust za nakup v vrednosti od 5 .000 do 10 .000 SIT in 10-odstotni popust za 
nakupe v vrednosti več kot 10 .001  SIT v prodajnih enotah Cash & Cary v trgovskem centru BDC, Tržaška 
65, Maribor, na oddelkih čebelarske embalaže, gostinske in trgovske opreme, trgovine s tekstilom in ga
lanterijo in na oddelku Deteljica -  darilni bazar.

8. ŠTAJERSKA ČEBELARSKA ZADRUGA CELJE -  Prodajalna Čebelama, Gosposka 3, 3000 Celje, daje imet
nikom veljavne čebelarske kartice 3-odstotni popust pri nakupu repromateriala v vrednosti več kot 5.001  
SIT in 5-odstotni popust pri nakupu v vrednosti več kot 20 .000 SIT.

Čebelarska zveza Slovenije

ISKA IZKAZNICA

(/f̂ odno — kozarci za med

. /  STENKO drj j0j
/  špruha 3 -  TRZIN -  S  01 562 17 23

Čebelarjem ponujam o steklene kozarce po ugodnih cenah, 72 0  ml (grlo 0  82  mm) po 2 5  S IT /kos, 
3 7 0  ml (grlo 0  6 6  mm) po 2 1  S IT /kos, pokrove, zlato lakirane, 0 ,8 2  mm po 1 1  S IT /kos  in 0 ,6 6  mm 
po 9 S IT /kos.

Cene so brez DDV, po dogovoru naročeno blago tudi dostavimo.



OBJAVA PRAVIL ČEBELARSKE ZVEZE SLOVENIJE
Pristojni državni organ Republike Slovenije, to je Upravna enota Ljubljana, Sektor za upravne notranje zadeve, je 17.

10. 2000 izdal odločbo, s katero je ugotovil, da so pravila ČZS v skladu z določili zakona o društvih, in vpisal spremembo 
pravil ČZS, ki jih je 13. 5. 2000 soglasno sprejel občni zbor ČZS, v register društev. Objavljamo lektoriran čistopis pravil 
s poudarjenimi določbami, ki se razlikujejo od pravil ČZS iz leta 1998.

P R A V I L A  
Č E B E LA R SK E Z V E Z E  SLOVENIJE

SPLOŠNE DOLOČBE

1. člen
Čebelarska zveza Slovenije (v nadaljnjem besedilu: Zve

za) je  d ru š tven a , n ep ro fitn a  s tro ko vn a  o rg a n iza c ija , ki so 
jo  u s tan o v ila  č e b e la rs k a  d ru š tva  za u re s n ič e v a n je  sku p 
nih in teresov.

2. člen
Zveza je pravna oseba zasebnega prava. Predstavlja, za

stopa jo predsednik Zveze.

3. člen
Sedež Zveze je v Ljubljani, Cankarjeva 3/11, d elu je  pa 

na o bm oč ju  R e p u b like  S lo ven ije .

4. člen
Zveza ima svoj pečat okrogle oblike s premerom 3 cm 

in s čebelo v sredini. Ob robu je napis "Čebelarska zveza 
Slovenije".

5. člen
Zveza se lahko včlani v domače in mednarodne strokov

ne in nevladne organizacije.

6. člen
Delo Zveze je javno. Za zagotovitev javnosti dela je od

govoren predsednik Zveze. Zveza obvešča o svojem delu 
javnost:

-  z objavljanjem vabil in povzetkov zapisnikov v meseč
nem glasilu Slovenski čebelar,

-  tako, da so zapisniki vseh organov Zveze na voljo 
predstavnikom vseh članov,

-  tako, da so seje organov Zveze javne in so nanje po
vabljeni novinarji ter druge osebe, ki izkažejo tak interes,

-  prek drugih sredstev javnega obveščanja.

7. člen
Zveza podeljuje odlikovanja, priznanja in častne nazive 

v skladu s Pravilnikom o podeljevanju odlikovanj, priznanj 
in častnih nazivov.

N A M E N  IN C IU I  Z V E Z E

8. člen
Zveza ima naslednje namene in cilje.

Po vezu je  č e b e la rs k a  d ru š tva  in o b m o č n e č e b e la rs k e  
zveze  (v  n ad a ljn jem  besed ilu : č lan i Z v e ze ) v vse s tra n s k o  
u č in k o v ito  o rg an izac ijo , z n am en o m  da:

so d elu je  z državn im i o rgan i in o rg a n iza c ija m i pri na
č rto v a n ju  k ra tk o ro č n e  in do lgoročne k m e tijs k e  p o litik e  
na področju  č e b e la rs tv a ,

sezn an ja  širšo  ja v n o s t s pom enom  č e b e la rs tv a  in č e 
beljih  pridelkov,

se povezuje  s sorod n im i d ru š tven im i in nev ladn im i 
o rg an izac ijam i,

u trju je  p rip ad n o st č e b e la rje v  d ruštven i o rg an izac iji 
in č e b e la rs tv u  k o t delu  p o m em b n e k m e tijs k e  p an oge.

-  u tr ju je  č e b e la rs k o  e tik o ,

zas lužn im  č e b e la r je m , č lan o m  in d rugim  fiz ičn im  te r  
pravn im  o se b am  zunaj č e b e la rs tv a  pod elju je  p riznanja, 
o d lič ja  in n ag rad e .

Izobražu je , usp osab lja  in in fo rm ira  č e b e la r je , č e b e la r  
sk a  d ru š tva  in p re o s ta lo  z a in te re s ira n o  ja v n o s t, z n a m e 
nom  da:

izboljšajo  svojo s tro ko vn o  in delovno č e b e la rs k o  zn a
nje  in s p re tn o s ti,

bodo znali bo lje  iz ra b lja ti č e b e lje  p aš e  in ta k o  om o
g o č a li o p ra š ite v  žu žko cve tn ih  rastlin ,

bodo pri č e b e la rje n ju  upo rablja li sodobno te h n o lo g i

jo ,
bodo sposobni g o jiti zd rave  č e b e le ,

-  bodo skrb e li za n eo p o rečn o s t vseh čeb e ljih  pridel
kov,

bodo ta k o  čeb e la rji k o t n eč eb e la rji ka r na jbo lje  ohra
njali in izboljševali č is to  naravno o ko lje  k o t ž iv ljen jsk i pro
s to r  č e b e l,

bodo tu d i n e č e b e la rji u s trezno  sezn an jen i z n u jn o s t
jo  so ž itja  s č e b e la m i v n arav n em  oko lju  te r  s prehran sko  
v red n o stjo  in k o ris tn o s tjo  zdravih č eb e ljh  pridelkov;

bodo sod elovali z d o m ač im i in tu jim i izobraževa ln im i 
in raziskovaln im i o rg an izac ijam i za n ap re d ek  čeb e la rs tv a .

P o spešu je  pridelavo , p rede lavo  in porabo č e b e ljih  pri
delkov:

sezn an ja  p o rab n ike  z b lagod ejn im i s e s ta v in a m i če 
be ljih  pridelkov,

z zn ak i raz liko v an ja  in reg io n a liza c ijo  p rid e lave  uva
ja  p rep o zn avn o st s lo ven s keg a  m edu na trg u ,

-  o rg an iz ira  in spodbuja  š ir jen je  č e b e ljih  paš , sod elu je  
pri o rg an izac iji o pazovan ja , n ap ovedovan ja  in s m o trn e  iz
rabe če b e ljih  paš,

so d elu je  a li o rg an iz ira  s e le k c ijo  in vzre jo  p as em sko  

č is te , zdrave  in č im  bolj don osne k ra n js k e  č e b e le ,

so d elu je  z o rg a n iza c ija m i pri oskrb i ali s a m a  oskrb u 
je  č e b e la r je , k i pri č lan ih  Z v e ze  p laču je jo  e n o tn o  ali 
zn ižano č lan arin o , s č e b e la rs k im  re p ro m a te r ia lo m , k rm 
nim  s la d k o rje m  te r  sred s tv i za p re p re č e v a n je  in z a tira 
n je  če b e ljih  bo lezn i,



spo dbu ja  o b č an e , p red v sem  m lad ino , za č e b e la r je 
n je  in vk lju č e v a n je  v č e b e la rs k a  d ru š tva .

9. člen
Z v e za  u resn iču je  svo je  c ilje , s te m  da: 

s o d elu je  s č lan i Z v e ze  pri rešev an ju  sp lošnih in po
sebnih  problem ov, ki zad e va jo  njihovo č la n s tv o  in č e b e 
la rs tv o  k o t k m e tijs k o  panogo,

p ris to jn im  m in is trs tv o m , pos p eševa ln im  in znan stve- 
no-raziskova ln im  o rg a n iza c ija m  d a je  pobude in sku p a j z 
njim i so o b liku je  p ro g ram e za izbo ljšan je  razm er pri č e b e 
larjen ju ,

prire ja  p o s ve to va ln a  in in fo rm ativn a  s re č a n ja  č e b e 
la rjev  svojih  č lanov za izbo ljšan je  u č in k o v ito s ti d ru š tve 
ne o rg an iz ira n o s ti.

p rire ja  p red a van ja  in te č a je  za č la n s tv o  te r  p osveto 
van ja , s e jm e , razs ta v e  in tis k o v n e  te r  posebne p rob lem 
sk e  k o n fe re n c e  za č la n s tv o  in širšo  ja v n o s t, ka d a r želi 
le -to  s tro ko vn o  izo b raževati a li in fo rm ira ti.

vzga ja  č e b e la r je , k i so vč lan jen i v č e b e la rs k a  druš
tv a  in č e b e la rs k i n araš ča j,

v sk lad u  s predp is i o rg an iz ira  ali so d e lu je  pri o rg an i
zac iji izobraževan ja  čeb e larjev ,

so d elu je  z drugim i d ru š tven im i in nev ladn im i o rg an i
zac ija m i pri se s ta v lja n ju  p rogram ov s k u p n eg a  in te re s a , 

v sk lad u  s p redp is i o prav lja  za lo žn iško  d e javn o st za 

p o treb e  č la n s tv a  in izda ja  m eseč n o  revijo  S lo ven sk i č e 
belar.

za izo b raževan je  čeb e la rje v  im a  s tro ko vn o  č e b e la r
sko  kn jižn ico , ki jo  spro ti dopo ln ju je  in posodab lja ,

so d elu je  z m u ze jsk im i us tan o vam i pri o hran jan ju  č e 
b e la rs k e  d ed išč in e ,

da je  pobude za zn an s tv en o , raz isko va ln o  in s e le k c ij
sko  d e lo  v č e b e la rs tvu ;

d a je  pobude in so d elu je  pri pripravi predp isov za iz
b o ljšan je  zd ra v s tv e n e g a  vars tva  č e b e l in če b e ljih  pridel
kov,

da je  pobude za koo rd in irano  in u č in k o v ito  za tira n je  
če b e ljih  ško d ljiv c e v  in bolezni čeb e l,

sod elu je  z o rg a n iza c ija m i, k i o sk rb u je jo  č e b e la r je  ali 
osk rb u je  č e b e la r je  svojih  č lan o v  s č e b e la rs k im i p o treb š 
č in am i, k rm nim  s la d k o rje m , em b a lažo , re k la m n im  m a te 
ria lom , sred s tv i za  p re p re č e v a n je  in z a tira n je  čeb e ljih  bo
lezni itd .,

d a je  pobude za u s ta n a v lja n je  in pos o d ab lja n je  ple- 
m eniln ih  p o s ta j ali jih  sam a u s ta n a v lja ,

v sk lad u  s po d izva ja lsko  pogodbo o rg an iz ira  in vodi 
opazovalno-napovedova lno  službo m ed en ja ,

d a je  pobude za o b liko van je  in za k o n s k o  vars tvo  či- 
s to p a s e m s k e  k ra n jic e  te r  za p rtih  o bm oč ij za vzrejo  č e 
bel č is te  k ra n js k e  pasm e,

da je  pobude in sod elu je  pri n a č rto v a n ju  razm noževa
nja  m e d o v ite g a  ra s tlin ja  in varovan ju  narav n eg a  o ko lja .

d a je  pobude in ponuja pom oč pri u re jan ju  prevozov  
na č e b e lje  paše ,

pripravlja  p ro g ram e in o rg an iz ira  te r  izva ja  re k la m n e  
a k c ije  (s e jm i, ra zs tave , po k u šin e  in o c e n je v a n je  k ak o vo 
sti čeb eljih  pridelkov . .. )  za  p o večan je  porabe čeb e ljih  pri
delkov,

prip rav lja  a li so d e lu je  pri u s tvarjan ju  razm er za  us
tre zn o  v re d n o te n je  ka k o v o s tn ih  če b e ljih  pridelkov,

poziva č e b e la rje , da dosledn o  u resn iču je jo  in u p o š te 
vajo poslovno m oralo  in č e b e la rs k o  e t ik o ,

d a je  pobude in p rip rav lja  p red lo g e  za u s k la je v a n je  in

sp rem in ja n je  zako nov in pod zako n sk ih  p redp isov na po
dročju  č e b e la rs tv a ,

bedi nad varstvom  m ateria ln ih  in drugih in te re so v če 
belarjev, ki so z e n o tn o  ali zn ižano č la n a rin o  povezani v 
č lan ih  Z v e ze .

k o t dob er g ospodar ravna s p rem o žen jem  in p rav ica 
mi Z ve ze ,

u s ta n a v lja  g o s p o d arske  družbe s pod ro čja  č e b e la rs 
tv a ,

s p rostovo ljn im i prispevk i in d o ta c ija m i fiz ičn ih  ali 
pravnih o seb  zb ira  n a m e n s k a  s re d s tv a  in u s ta n a v lja  s k la 
de za p o s p eševa n je  č e b e la rs tv a ,

zas lužn im  fiz ičn im  in pravn im  o se b am  v čeb e la rs k ih  
vrstah  in zunaj njih p o d elju je  priznanja , o d liko van ja  in na
grad e ,

-  izvaja tu d i d ruge n a lo g e  in d e javn o sti, ki niso nave
d en e  v te m  č len u , ven dar sm ise ln o  izha ja jo  iz do ločil teh  
pravil.

10. člen
Član Zveze lahko postane čebelarsko društvo ali ob

m očna č e b e la rs k a  zveza , k i je  reg is triran a  po določilih  za
ko n a o d ruštv ih , če s pisno pristopno izjavo najvišjega or 
gana društva zahteva včlanitev v Zvezo.

E videnčni č lan  Zve ze  lah ko  po s tan e  tud i s tro ko vn o  č e 
b e la rsko  d ru š tvo , k lu b , o bm očna ali d ruga č e b e la rs k a  

zveza , v k a te ro  so vč lan jen i č e b e la rji, ki že p laču je jo  
e n o tn o  č lan arin o  pri en e m  od č lanov Zveze

0 vstopu novega člana sklepa in sklep razglasi upravni 
odbor Zveze.

11. člen
Pravice članov Zveze so:
-  prek predstavnikov voliti in biti voljen v organe Zveze,
-  s predlogi in pobudami usmerjati delo organov Zveze.

Dolžnosti članov Zveze so:
-  upoštevati pravila, odločitve in sklepe organov Zveze,
-  uresničevati program dela Zveze,
-  redno plačevati članarino in druge obveznosti, ki jih 

določi Zveza.

12. člen
Članarino Zveze plačujejo člani Zveze (v  nad a ljn jem  be

sedilu: društva  ali o bm očne zveze) glede na število včla
njenih čebelarjev na način in v višini, ki jo določi upravni od
bor Zveze. Evidenčni č lan i Zveze  ne p laču je jo  č lanarine .

U pravni odbor Z v e ze  pred za č e tk o m  k o le d a rs k e g a  le 
ta  do loči v iš ino  e n o tn e  in zn ižan e  č la n a rin e , k i so jo  č la 
ni Z v e ze  za svo je  č e b e la r je  dolžni n a k a za ti Z ve zi.

V e n o tn o  č lanarino , ki jo  p laču je  vsak čeb elar, včlan jen  
v d ruštvo , je  v š te ta  tu d i n a ro č n in a  za  s tro ko vn o  m e s e č 
no g las ilo  S lo ven sk i čeb e lar.

Z n ižan o  č lan arin o , brez p rav ice  p re je m a n ja  g la s ila  S lo 
ven sk i čeb e lar, p laču je  družinsk i č lan  č e b e la r ja  iz sku p
neg a g o s p o d in js tva , v k a te re m  ed en  že p laču je  en o tn o  
č lan arin o . Do zn ižane  č la n a rin e  s p rav ico  p re je m a n ja  m e
s e č n e g a  g la s ila  S lo ven sk i č e b e la r  je  uprav ičen  čeb e lar, 
s ta re jš i od 8 0  le t.

V Z vezo  se  la h k o  vč lan ijo  le t is ta  d ru š tva  in o bm očne  
č e b e la rs k e  zveze , k i za svo je  č e b e la r je  o rgan iz irano  p la
ču je jo  e n o tn o  in zn ižano č la n a rin o , z iz jem o evidenčn ih  

č lan o v  Z ve ze , k i č lan arin e  ne p laču je jo .



PRODAM vse vrste slovenskih medov -  rinfuza ali v kozarcih, inf. S  0 4 1  57 5  917 .
PRODAM večjo količino voska, propolisa in tem ni primorski med; cena po dogovoru, inf. @ 0 5  6 2 8  1 1  33. 
PRODAM gozdni med, inf. &  0 1  568  65  20.
PRODAM zdrave, močne čebelje družine zaradi nenadne sm rti čebelarja. Čebele so nahranjene, pripravlje
ne za zimo in bodo naprodaj marca 2001. Inf. S  0 4  23 6  0 0  00  ali Vehovec, Stošičeva 3, Kranj.
KUPIM točilo  na električni pogon in prazne ali naseljene AŽ 10 S, inf. 0 5  714  25  34.
PRODAM 21 AŽ devetsatarjev, od tega osem naseljenih z močnim i družinami. Inf. S  03  586  56 50 ali 
GSM 0 4 1  2 79  511.
PRODAM le tn ike Čebelarja od 1 986  do vključno 2 000 , satnice in tris to  kozarcev za med. Inf. ^  02  25 1  
4 4  15.
PRODAM točilo  za med za 4 S brez motorja. Inf. ffi 02  6 1 8  10  24.

LJUBUAI

BREŽOVICA

JOŽE RIHAR s.p.
(c e/ie/trrd luo m  , M r  na c<’/<’/a  o /i r<yme

• Izdelujemo žične matične rešetke za vse vrste panjev, čebelarske 
lopatke, plastične odtočne pipe, lovilce rojev (lesice).

• Meljemo sladkor in izdelujemo sladkorne pogače po konkurenčnih 
cenah -  prepričajte se!

• Pri nas dobite žico za žičenje, satnike (rogljičene), testne mreže 
za lovljenje varoj, plastične razmike ...

• Izdelujemo satnice in kuhamo voščine.
• Plastična razstojišča za AŽ panje.

Prepričajte se o kakovosti in ugodnih cenah naših izdelkov.
Čebelarska društva obveščamo, da po dogovoru lahko pridemo 

tudi k njim in jim  ponudimo naše izdelke in storitve.

JOŽE RIHAR, Gabrje 42
1356 Dobrova -  tel./faks: 0 1 /3 6 4  11 06, GSM 041 752 352

ŠTAJERSKA ČEBELARSKA 
ZADRUGA CELJE, z.o.o.
Prodajalna »ČEBELARNA«
3000 CELJE, Gosposka 3 
Tel.: (03) 544 17 23

V trgovini lahko dobite ves čebelarski repromaterial:
•  panje, opremo, pribor, zaščitno opremo, hrano za čebele.

Odkupujemo vse čebelje pridelke po ugodnih cenah. 

Trgovina je odprta ob ponedeljkih, torkih, četrtkih in petkih od 8 .-1 5 . ure, ob sredah pa 
od 9 .-12 . in od 15 .-18 . ure. Odprta je tudi vsako prvo soboto v mesecu od 8 .-12 . ure. 

Se priporočamo!



RAKOVEC 
GUNCELJSKA 28a 
1210 LJUBLJANA ŠENTVID
Telefon/faks: (01) 512 46  77

IZDELAVA ČEBELARSKE OPREME

IZDELUJEMO:
• to č ila  za m ed na ročn i ali e le k tričn i pogon
• ka d iln ike
• lov ilce  rojev AŽ, LR, sm uka lce  cve tnega prahu 3 3 0 /2 8 0 ,  m atičn ice
• ced ila  za m ed -  eno jna  in dvojna
• posode  za m ed 3 0 , 5 0 , 8 0  I
•  posode  in s to ja la  za odkrivan je  sa tja
• če b e la rsk i p ribo r (v ilice , un ive rza lne  k lešče , k lešče  za sa tn ike , m a tičn e  k lešče)
•  op rem o  za pranje (razs to jišča  AŽ 5 do 1 5  -  nos ilce  m a tičn ih  reše tk , m a tičn e  reše tke )
• m a tične  reše tke  hanem an -  LR sponke  -  zapahe -  žico za ž ičen je  sa tn ikov.

NOVO! SMUKALCI ZA CVETNI PRAH

Cene so konku renčne , se p riporočam o!
s______________________________________________________________________________________________________,

Opravičujemo se bralkam in bralcem SLOVENSKEGA ČEBELARJA,
ker je  enajsta številka zaradi tehničnih težav v tiskarni

izšla z zamudo.

Uredništvo SLOVENSKEGA ČEBELARJA in Tiskarna TONE TOMŠIČ

Časopis Slovenski čebelarje ustanovilo »Slovensko čebelarsko društvo za Kranjsko, Štajersko, Koroško in Primorsko« leta 1898. 
Izdaja ga Čebelarska zveza Slovenije, Cankarjeva 3, 1000 Ljubljana.
Tel.: tajništvo (01) 421 79 40, uredništvo: (01) 421 79 45 (Janez Mihelič, GSM: 040/209 004), faks: (01) 426 13 35, 
e-pošta: čebelarska.zveza.slo@ siol.net.
Izdajateljski svet: Lojze Peterle, Marjan Debelak, dipl. inž. arh., Janez Mihelič, univ. dipl. biol., dr. Jože Šnajder, 
dr. Janez Poklukar in dr. Aleš Gregorc.
Uredniški odbor: Janez Mihelič, univ. dipl. biol., Jože Babnik, inž. agr., dr. Jurij Senegačnik, doc. dr. Janez Poklukar, 
mag. Mira Jenko - Rogelj, Marjan Debelak, univ. dipl. inž. arh., in dr. Aleš Gregorc,
Glavni in odgovorni urednik: Janez Mihelič, univ. dipl. biol., lektorica: Nuša Radinja, prof.
Letna naročnina za leto 2000 za nečlane je 6.600,00 SIT. Posamezna številka stane 500 SIT za člane oz. 600 SIT za nečlane 
skupaj z 8% DDV. Članarina, skupaj z naročnino za Slovenski čebelar, je 5.500 SIT. Člani lahko objavijo en brezplačen oglas 
(20 besed) na leto, nadaljnja beseda je 50 SIT.
Reklamni oglasi: Cela barvna stran na ovitku 100.000 SIT, v sredini 60.000 SIT, pol strani 30.000 SIT, četrt strani 14.000 SIT. 
Popust pri ceni za 3- do 5-kratno objavo je 10%, za 6- do 10-kratno objavo 20%, za celoletno objavo 30%.
Splošni oglasi po 50 SIT za besedo, enako tudi za osmrtnice, ki vsebujejo več kot 40 besed.
Številka žiroračuna pri APP v Ljubljani je: 50100-678-48636, davčna številka: 81079435.
Priprava za tisk: Prepress d.o.o., Ljubljana, tisk: Tiskarna Tone Tomšič d.d., Ljubljana.
Oblikovanje naslovnice: Boštjan Debelak, dipl. inž. arh.



DARILNI PROQRAM 
IXIOVO
Plastični 
medvedki za 
■ned.
praktični, 
za večkratno 
uporabo!

Velika izbira darilnih dodatkov v CM: Embalaži in v 
darilnem bazarju DETELJICA.  ,

r  f  i
A •

i

m
I Frakelj s čebelico'160 Sit I
I Kozarec 1 del ;200 S
1 Kozarec 2 del ;200 Sit 1

5% popust 

10% popust.

Primeri različnih darilnih paketov

V  zalog i im am o več kot: 40 vrst s tekleničk  
in  steklen ic , 12 vrst kozarcev  in 
16 vrst po kro vo v  za kozarce  
( 43 mm, 53 mm, 63 mm, 66 mm, 82 mm)

Barvno tiskanje manjših količin  
etiket za med, propolis, cvetni 
prah, po ugodnih cenah.

.VELETRGOVINA Tržaška 65, 2000 Maribor Delovni čas:
' A  Telefon: 02 /320-64-52 pon. - pet.: 8 "  -  1 9h

1  Faks: 02/332-62-71 s o b o ta : 9“ - 12"
e-m ail: vem a@ sio l.net

SPOŠTOVANI ČEBELARJI
Za splošen napredek čebelarstva, posodabljanje čebelarske opreme in izboljševanje ponudbe, za boljše 

trženje in informiranje čebelarjev -  članov ČZS Vam Medex daje možnost nakupa čebelarske opreme

S POPUSTOM od 5 do 10%
5% popust velja pri nakupu čebelarske opreme v vrednosti do 9 .999 SIT,

10% popust pa velja pri nakupu v vrednosti več kot 10 .000  SIT.
Uveljavljanje popusta bo možno le ob predložitvi veljavne članske kartice.

Pričakujemo Vas v Medexovi prodajalni na Linhartovi 4 9 /a

od ponedeljka do petka, od 7.30 do 14.30 ure.
Hkrati l/as obveščamo, da imate kot člani ČZS možnost naročanja čebelarske opreme po povzetju. 

Naročeno blago Vam bomo dostavili s paketno pošto.
Stroške poštnine poravna naročnik ob prevzemu.

medex
in te rnationa l, d.d. 
linhartova 4 9 /a  
ljubljana, Slovenija
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